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ZOOTEHNIA, BINE PREGĂTITĂ PENTRU IARNĂ!

CÎMPUI. OFERĂ IMPORTANTE RESURSE DE HRANĂ
CE SE CER INTEGRAL VALORIFICATE

Circa o treime din cantitățile de furaje 
necesare asigurării unei bune activități in 
sectoarele zootehnice pe timpul iernii si 
primăverii ce urmează mai sînt de strins, 
depozitat și conservat în unitățile agricole. 
Programele întocmite în acest scop au la 
bază efectivele de animale ce trebuie rea
lizate în perioada menționată, precum și 
cantitățile de hrană necesare a fi adminis
trate pentru obținerea producțiilor agrozo
otehnice și întreținerea fiziologică. Pentru 
specialiștii din acest domeniu comandamen
tele sînt clare și precise, ele izvorînd din 
programele de perspectivă pentru dezvol
tarea sectorului zootehnic în vederea spo
ririi contribuției acestuia la realizarea fon
dului general de produse agroălimentare în 
condiții de maximă eficiență, pentru con
solidarea economică a unităților agricole.

Abordînd subiectul, într-o discuție cu to
varășul ing. Mircea Popovici, din Ministe
rul Agriculturii și Industriei Alimentare, se 
sublinia de la bun început că vremea favo
rabilă din această toamnă determină, o 
abundență de vegetație in cîmp, care oferă 
din plin resursele necesare îndeplinirii și 
chiar depășirii programelor de insilozarc în 
toate unitățile agricole ; numai dacă, evi
dent, mina bunului gospodar se face sim
țită și adună cu grijă tot ceea ce se află 
acum pe ogoare — de la producțiile furajere 
în cultură principală și pînă la res
turile grosiere din culturile cerea
liere și tehnice, supuse apoi pro
ceselor de prelucrare și conservare conform 
unor rețete bine stabilite. Ba. mai mult, 
pentru a economisi din cantitățile deja însi- 
lozate este recomandabil ca pe timpul zilei 
loturile de animale să fie scoase la păscut 
în miriște, după recoltarea și transportul 
producțiilor principale și secundare. Prac
tic se reduce în acest fel hrana la o singură 
doză administrată la iesle în cursul serii, 
față do 3—4 cite sînt necesare ,Ja staționar" 
pe timpul a 24 ore,

O altă sursă evident economică și Ia în- 
demîna tuturor este strîngerea și depozita
rea cocenilor, strnujenilor, cotețelor de sfe
clă, vrejilor de soia aflați acum din abun
dență pe cîmp. Această acțiune nu trebuie 
insă limitată doar la strîngerea și depozi
tarea lor dezordonată, deoarece astfel de 
„procedee" nu fac altceva decit să încarce 
spațiile furajere cu produse ce nu vor fi 
niciodată consumate de către animale. Teh
nologiile impun prepararea furajelor gro
siere cu resturi suculente ce se recuperează 
din prelucrările industriale de la fabricile 
de zahăr, fabricile de conserve, din produse 
depreciate și de slabă calitate ale suprafe
țelor legumicole în curs de desființare. Se 
asigură prin aceasta o îmbogățire în ele
mente nutritive a furajelor grosiere și o îm

bunătățire a calităților gustative și dc dige- 
rare. Experiența unităților fruntașe, cu sec
toare zootehnice puternice, demonstrează 
grăitor eficienta acestor soluții.

Un element de noutate in această toam
nă : evoluția meteorologică a favorizat buna 
dezvoltare a culturilor semănate cu citva 
timp in urmă sau a celor perene care erau 
deja pregătite pentru iernat. Aceasta este o 
masă vegetativă suplimentară care poate fi 
folosită în bazele furajere, mai ales că dacă 
este lăsată in cîmp poate afecta negativ in 
anul viitor cultura. Specialiștii de la Insti
tutul Fundulea au stabilit că atît în cazul 
rapiței cit și la lolium se poate interveni cu 
influențe pozitive. Astfel, la Lolium multi- 
florum, în culturile unde plantele au 6—10 
frați, cu ajutorul coaselor. vindroverelor, 
CAF-urilor, se poate cosi peste 6—7 cm. dar 
nu mai sus de 9—10 cm. iar la rapița hibri
dă de la 15 la 20 cm. Acțiunea trebuie des
fășurată urgent în următoarele 6—8 zii.’, 
existînd reale posibilități ca din culturile 
bine dezvoltate să se strîngă 10—15 zone 
masă verde la hectar. Nu se recomandă pă- 
șunatul !

Subliniem de asemenea necesitatea reor
ganizării grabnice a echipelor care acționea
ză la strîngerea, transportul și insilozarea 
furajelor, posibil de realizat acum cînd o 
bună parte din lucrările toamnei — în prin
cipal insămînțările și recoltatul — s-au în
cheiat. Aceasta, deoarece, așa cum am men
ționat în acest sector mai este necesar încă 
un volum mare de lucrări, care va trebui 
continuat și pe cele 400 mii ha cu culturi 
pentru masă verde din primăvară, prin ac
țiuni de fertilizare și îngrijire precum și 
pentru pășunile și tinetele existente în toa
te localitățile, din zona de cimpie și pînă 
la munte. De asemenea, pentru primăvara 
viitoare sînt necesare pregătiri ale semin
țelor (condiționare) pentru înființarea cul
turilor furajere ce se realizează1 prin lu
crări executate imediat după iemare, chiar 
în mustul zăpezii.

Fără îndoială că totalitatea lucrărilor 
menționate, atlt pentru strîngerea și depozi
tarea furajelor, dt și pentru îngrijirea 
viitoarelor culturi de nutrețuri, pajiști și 
pășuni, își găsește conform tradiției un loc 
aparte pe agenda de muncă a tinerilor de 
Ia sate, a organizațiilor U.T.C. din agricul
tură. Dealtfel, este un fapt știut că zeci și 
sute de hectare de pe care se stringe hrana 
prețioasă a animalelor fac obiectul lucrări
lor de fertilizare, desecare șl curățire des
fășurate de organizațiile de tineret de la 
6ate. constituind în acest fel un exemplu in 
plus al contribuției uteciste la dezvoltarea 
sectorului zootehnic, la întărirea economică 
a unităților agricole de producție.

ȘTEFAN DORGOȘAN

Situația insitozârilor in C.A.P. (in procente)

ASIGURAREA FURAJELOR - PROBLEMA CENTRALA A

CRESCĂTORILOR DE ANIMALE - IMPUNE SOLUȚII 

IMEDIATE, ACȚIUNI ENERGICE

• PRECUM INIȚIATIVA Șl PREOCUPAREA, AȘA ARATA 
Șl SILOZURILE. Față în față, două unități cooperatiste

buzoiene
• De pe fiecare hectar de pajiște naturală se pot obține 
anual cite 450 kg carne. CE FAC CERCETĂTORII Șl SPE
CIALIȘTII PENTRU A TRANSFORMA ACEASTĂ POSIBI

LITATE ÎN REALITATE ?
• „...Șl CE-O MAI Fi PE CIMP". în limbajul unor con
ducători de unități asta înseamnă sute de tone coceni

de porumb neînsilozați
• PARAGINA, CHIAR DE LA MARGINEA SATULUI. Sur
priza... surprinsă de aparatul de fotografiat in Slobozia

Moară, județul Dîmbovița
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NEREALIZAREA NORMELOR INDICĂ
SLABA DISCIPLINĂ DE PRODUCȚI

iar aceasta se datorează carențelor din activitatea
de îndrumare, pregătire și educație a tinerilor

— Un muncitor absent nemotivat în secția asamblare în
seamnă o pierdere de circa 15 anvelope in bilanțul zilnic al 
colectivului. în luna septembrie au lipsit, in medie pe zi, 112 
oameni, din care 100 in secțiile de bază. Ducînd calculele mai 
departe, organizația U.T.C ar avea un interesant subiect de 
dezbatere, privind consecințele abaterilor disciplinare asupra 
producției, în vederea găsirii modalităților de intervenție pen
tru combaterea acestei stări de lucruri —

Cu excepția producției fizice, 
toti ceilalți indicatori de plan au 
fost substantial depășiți in pri
mele trei trimestre : cu 10,2 la 
sută Ia producția netă, cu 2.5 la 
sută la export, cu 11,7 la sută la 
producția marfă vîndută și în
casată si cu 12,4 la sută la pro
ductivitatea muncii. Din păcate, 
însă, toate aceste depășiri sint 
lntr-un fel anulate de faptul că 
întreprinderea „Danubiana" nu 
și-a realizat decit în proporție de 
07 Ia sută planul la producția fi
zică. rămînînd în restantă cu 
37 000 bucăți anvelope de di
ferite dimensiuni și tipuri. La

grupa de anvelope spate pentru 
tractoare si autocamioane grele 
întreprinderea se află sub plan 
cu 87 000 bucăți (diferența față

în explicarea cauzelor care au 
dus la aceste restante, inginerul 
șef al întreprinderii, tovarășul 
Dan Stoica, stabilește următoa
rea ordine : 1. nerespectarea ter
menului de punere în funcțiu
ne a noii capacități de 400 000 
anvelope pe an ; 2. neasigurarea 
rețelei cord-relon. materie primă 
de bază, la nivelul planului, în
treprinderea de specialitate din 
Roman rămînînd datoare „Danu- 
bianei" cu peste 1 000 tone cord ; 
3. slaba disciplină în producție 
si slaba calificare a unor munci
tori.

La întreprinderea de anvelope „Danubiana"

de 37 000 total ^bucăți nereali
zate se explică prin depășirea 
producției fizice Ia grupa de an
velope pentru autoturisme), ceea 
ce înseamnă că mii de mașini 
stau pe butuci. în parcurile auto 
ale șantierului și ale altor uni
tăți.

Primele două cauze par a fi 
determinante, la prima vedere. 
Pentru că. evident, fără materie 
primă nu se pot realiza produ
sele si colectivul Întreprinderii 
din Roman trebuie să ia măsu
rile cuvenite pentru atingerea 
parametrilor proiectați ai insta

lațiilor lor si recuperarea res
tantelor la producția fizică de 
cord. La rindul său, colectivul 
noii capacități, intrată, de eurind 
în producție la „Danubiana", 
trebuie să acționeze in aceeași 
direcția, pentru atingerea para
metrilor proiectași si sporirea pe 
această cale a aportului său la 
realizarea integrală a planului fi
zic al întreprinderii pe acest an.

Revenind însă la cea de a treia 
cauză — Indisciplina și slaba ca
lificare a unor muncitori — și 
care tine exclusiv de întreprin
dere, de capacitatea colectivului 
său de a interveni și înlătura a- 
numite neajunuri care apar în 
activitatea sa. l-am întrebat pe 
inginerul șef dacă, în condițiile 
îndeplinirii normelor de produc
ție în secțiile de bază. Între
prinderea si-ar fi putut totuși 
face producția fizică planifi
cată ? Răspunsul a fost afirma
tiv : da, intr-adevăr, dacă toți

ROMULUS LAL
(Continuare în pac. a II-a)

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, 
președintele Frontului Democra
ției și Unității Socialiste, a pri
mit, joi, delegația Conferinței 
Consultative Politice Populare 
din Republica Populară Chineză, 
condusă de acad. Zhou Peiyuan, 
vicepreședinte al Comitetului 
Național al acestui organism, 
care a făcuf o vizită în țara 
noastră, la invitația Consiliului 
Național al F.D.U.S.

La primire au participat tova
rășii Tamara Dobrin, președinte 
executiv al Consiliului Național 
al Frontului Democrației și U- 
nității Socialiste, și Aurel Duma, 
ministru secretar de stat la Mi
nisterul Afacerilor Externe, se
cretar al Consiliului Național al 
F.D.U.S.

A luat parte Chen Shuliang, 
ambasadorul R.P. Chineze la 
București.

Conducătorul delegației a 
transmis tovarășului Nicolae 
Ceaușescu un salut călduros și 
cele mai cordiale urări din par
tea tovarășilor Hu Yaobang, pre
ședintele Comitetului Central al 
Partidului Comunist Chinez, Ye 
Jianying, președintele Comitetu
lui Permanent al Adunării Na
ționale a Reprezentanților Popu
lari a Republicii Populare Chi
neze, Deng Xiaoping, vicepre
ședinte al C.C. al P.C. Chinez, 
președintele Comitetului Națio
nal al Conferinței Consul
tative Politice Populare. Șeful 
delegației chineze a expri

mat tovarășului Nicolae 
Ceaușescu gratitudinea sa și a 
membrilor delegației pentru în
trevederea acordață, subliniind 
că se simt deosebit de onorați 
de a fi primiți de conducătorul 
partidului și statului nostru. 
Totodată, a relevat satisfacția de 
a vizita România și a dat o 
înaltă apreciere realizărilor ob
ținute de poporul român sub 
conducerea partidului și a secre
tarului său general în edificarea 
societății socialiste multilateral 
dezvoltate. .

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
mulțumit și a rugat să se trans
mită tovarășilor Hu Yaobang, 
Ye Jianying, Deng Xiaoping și 
celorlalți conducători de partid 
și de stat chinezi salutul său 
călduros și cele mai bune urări, 
iar poporului chinez prieten 
urarea de noi și tot mai mari 
succese In construcția socialis
mului, de prosperitate și pace.

în cursul întrevederii s-au e- 
vocat cu satisfacție relațiile de 
strînsă prietenie și solidaritate, 
de rodnică colaborare dintre 
Partidul Comunist Român și 
Partidul Comunist Chinez, din
tre Republica Socialistă Româ
nia și Republica Populară Chi
neză. dintre popoarele celor 
două țări, legături care s-au ex
tins și îmbogățit continuu. In 
același timp, a fost evidențiată 
dorința ambelor părți de a dez
volta și întări aceste bune ra
porturi pe plan politic și eco
nomic, pe tărimul științei, în 
domeniul culturii și în alte sfere 
de activitate. In acest cadru, a

fost reliefată importanță inten
sificării contactelor, a legături
lor de colaborare dintre organi
zațiile politice, de masă și ob
ștești din cele două țări în ve
derea sporirii contribuției lor la 
amplificarea conlucrării multila
terale româno-chineze. A fost 
afirmată convingerea că promo
varea largă a colaborării bilate
rale este în folosul și spre bine
le ambelor țări și popoare, în 
interesul construcției socialiste 
în România și R.P. Chineză, al 
cauzei generale a socialismului, 
al păcii și progresului omenirii.

A avut loc, de asemenea, un 
schimb de păreri cu privire la 
evoluția vieții politice mondiale. 
S-a arătat că în actualele con
diții internaționale se impune 
intensificarea luptei popoarelor, 
pentru realizarea dezarmării, 
problemă esențială a zilelor 
noastre, pentru soluționarea pa 
cale politică, prin tratative, a 
stărilor de încordare ,și conflict, 
pentru instaurarea unei noi or
dini economice, pentru înfăp
tuirea năzuințelor de libertate, 
independentă și bunăstare ale 
tuturor națiunilor. A fost re
liefată necesitatea ca reali
zările științei să fie puse în 
slujba păcii, a progresului 
omenirii. A fost manifestată în
crederea că oamenii de știință 
români și chinezi își vor aduce 
printr-o strînsă conlucrare o con
tribuție activă la pacea si pros
peritatea lumii contemporane.

întrevederea s-a desfășurat în
tr-o atmosferă caldă, tovără
șească.

AMBASADORUL REPUBLICII IRAK
Președintele Republicii Socia

liste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, a primit, joi după- 
amiază, pe Dhiab M. Al-Algawi, 
ambasadorul Republicii Irak la 
București, la cererea acestuia.

Cu acest prilej, ambasadorul a 
transmis tovarășului Nicolae 
Ceaușescu un mesaj din partea

președintelui Republicii Irak, 
Saddam Hussein, împreună cu 
cele mai călduroase urări de să
nătate și fericire personală, iar 
poporului român prieten, prospe
ritate și progres.

Mulțumind, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a transmis, la rindul

său, președintelui Republicii 
Irak un călduros salut și urări 
de sănătate și succes în activi
tatea sa, iar poporului irakian 
prieten, prosperitate și bună
stare.

In continuare a avut loc o 
convorbire, care s-a desfășurat 
într-o atmosferă cordială.

ZIARISTUL VEST-GERMAN CHRISTIAN M. SCH0NE
Tovarășul Nicolae Ceaușescu, 

secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, a 
primit, joi, pe ziaristul vest-ger-

man Christian M. Schone, de la 
cotidianul „Frankfurter Rund- 
schau".

La primire a participat tova
rășul Constantin Mitea, consilier

al președintelui Republicii.
Cu acest prilej, tovarășul 

Nicolae Ceaușescu a acordat 
un interviu pentru ziarul 
„Frankfurter Rundschau".

ZIARISTUL VEST-GERMAN CHRISTIAN
La 22 octombrie, tovarășul 

Nicolae Ceaușescu, secretar ge
neral al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii 
Socialiste România, a primit pe

ziaristul vest-german Christian 
Schmidt-Hăuer, de Ia 6ăptămî- 
nalul „Die Zeit".

La întrevedere a participat 
tovarășul Constantin Mitea. con

ții -HAUER
silier al președintelui Repu
blicii.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
acordat cu acest prilej un in
terviu pentru ziarul „Die Zeit".

în toate localitățile — programe concrete de 
dezvoltare a producției agroalimentare, acțiune 

colectivă, energică, pentru înfăptuirea 
lor exemplară

AUTOCONDUCEREA Șl AUTOGOSPODÂRIREA, ÎN ACȚIUNE
Județul Vrancea, situat într-o zonă de 

deal-munte dispune de anumite condiții 
oarecum diferite, pentru asigurarea tuturor 
produselor agroalimentare și în mod deo
sebit a cerealelor. Din acest punct de ve
dere au fost privite și analizate noile re
glementări ale recentului Decret al Consi
liului de Stat, adoptîndu-se măsurile co
respunzător.

— După ce s-a revăzut situația din teren 
— ne informează tovarășul Vasile Crintea, 
secretar al Comitetului Executiv al Consi
liului Popular județean Vrancea — s-a ac
ționat pentru asigurarea fiecărei categorii 
de populație, îndeosebi cu piine și produse 
făinoase, intrucît la carne și lapte, fiind 
zonă de deal-munte, cu pășuni întinse, 
schimbul de produse se realizează cores
punzător. Principala problemă este acum 
crearea bazei de aprovizionare în jurul

municipiilor și orașelor, a stabilirii progra
melor de cultivare a legumelor și fructelor 
și creșterea animalelor. La această oră se 
află,în teren colective formate din specia
liști ai Direcției agricole, cadre cu munci 
de răspundere la Comitetul județean de 
partid și la Comitetul Executiv al Consiliu
lui Popular județean și alte foruri, ce tre
buie să prezinte în foarte scurt timp toate 
elementele care să permită elaborarea de 
programe concrete ce vor fi supuse dezba
terii deputatilor Consiliului Popular jude
țean. Această fază a fost precedată de o 
discuție cu oamenii muncii în fiecare lo
calitate, ținîndu-se seama de problemele ei 
proprii.

— Cum se vor concretiza, pornind de la 
condițiile specifice zonei, modalitățile de 
participare a fiecărui cetățean, la realiza
rea și obținerea unor cantități sporite de

*
Intr-un consens deplin, întregul 

nostru popor iși manifestă adeziunea 
și sprijinul pentru aplicarea măsurilor 
de mare importanță, pe linia intăririi 
autocondncerii și antoaprovizionării, 
a sporirii producției agricole și a asigu
rării bunei aprnvizinnări a populației 

Telegrame adresate Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român, 

tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU 

în pagina a 2-a

produse agroalimentare. cuprinderea în Cir
cuitul agricol a tuturor suprafețelor de 
teren ?

— In primul rind se acționează, chiar în 
această perioadă, pentru creșterea număru
lui de contracte cu populația pentru tineret 
taurin, porci, păsări, lapte. De asemenea, 
în cadrul programelor respective, sînt pre
văzute pentru gospodăriile anexe sarcini 
deosebite care să determine crearea bazei 
de furajare a animalelor, soluționînd mai 
bine problemele legate de consumurile co
lective. Unitățile respective — întreprinderi, 
internate, centre forestiere, grădinițe, spi
tale — au asigurată forța de muncă nece
sară și ca atare, pot realiza în bune con-

R. VASILE
(Continuare in pag. a ll-a)
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TELEGRAMĂ
Excelentei Sale

Domnului NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste România

Am primit cu deosebită apreciere și recunoștință atnabilul 
dumneavoastră mesaj de felicitare transmis cu ocazia alegerii mele 
în funcția de președinte al Republicii Arabe Egipt, pHn care ați 
exprimat calde și nobile sentimente pantru mine și pentru poporul 
egiptean și vă asigur că împărtășim întru totul aceleași sentimente 
de respect și apreciere pentru dumneavoastră și poporul roman.

Am corwingerea că relațiile bune și prietenești care unesc țările 
noastre se vor dezvolta și consolida în folosul celor două popoare.

Doresc să vă adresez cele mai sincere salutări și urări de sănă
tate, succese și fericire personală.

MOHAMED HUSNI MUBARAK
Președintele Republicii Arabe Egipt

PRIMIRE LA PRIMUL MINISTRU AL GUVERNULUI
Tovarășul Ilie Verdeț, prim-. 

ministru al Guvernului Repu
blicii Socialiste România, a pri
mit, joi după-amiăză, in vizită 
protocolară de prezentare pe

AGENDA
Tovarășul Cornel ' Burtică, 

vieeprim-ministru al guvernului, 
ministrul comerțului exterior și 
cooperării economice internațio
nale, a primit, joi după-amiază. 
pe dr. Taha Bali, adjunct al mi
nistrului economiei și comerțului 
exterior al Republicii Arabe Si
riene. care face o vizită în țara 
noastră cu prilejul TIB ’81.

Jn cadrul întrevederii au fost 
evidențiate bunele relații de 
prietenie statornicite între țările 
noastre, rolul hotărîtor pe.care 
l-au avut înțelegerile convenite 
cu prilejul convorbirilor la nivel 
înalt in amplificarea și diversifi
carea cooperării româno-sirlene 
pe multiple planuri, în interesul 
ambelor țări și popoare, al păcii 
in lume. Au fost abordate, tot
odată, probleme privind posibili
tățile de dezvoltare In continuare 
a cooperării economice în dome
nii de interes reciproc, de lărgi
re a schimburilor comerciale 
dintre cele două țări.

A participat Ion M. Nicolae, 
prim-adjunct al ministrului co
merțului exterior și cooperării 
economice internaționale.

A fost de față Hayssam Ba
rakat, ambasadorul Republicii 
Arabe Siriene la București.

Joi seara a sosit în Capitală 
Torsten Gustafsson, ministrul 
apărării «1 Suediei, care, la in
vitația generalului-locotenent 
Constantin Olteanu, ministrul 
apărării naționale al Republicii 
Socialiste România, face o vizi
tă oficială în tara noastră.

La sosire, ne aeroportul Oto- 
peni, oaspetele a fost întîmpinat 
de ministrul apărării naționale, 
de primul adjunct și adjuncți ai 
ministrului apărării naționale, de 
generali si ofițeri ai armatei ro
mâne.

In aula Academiei Republicii 
Socialiste România au început 
joi, lucrările primului simpozion 
național privind inteligența arti

TV
PROGRAMUL 1

16.00 Telex. 16,03 Teleșcoală. 16,39 
Emisiune tn limba germană. 18,25 
Tragerea loto. 18,35 La volan — 
emisiune, pentru conducătorii auto.
18.30 1001 de seri. 19,00 Telejurnal.
19.30 Actualitatea economică. 19,55 
Practic, util, gospodărește. 20,05 
Memoria documentelor. Mărturii 
despre șjatutul politic al Țărilor 
Române in epoca medievală. 20,30 
Film artistic: „Caddie'. Producție 

ambasadorul Statelor Unite «le 
Americii,. David B. Funderburk.

Cu acest prilej a avut loc o 
convorbire care 8-a desfășurat 
intr-o atmosferă cordială.

ficială și robotica, organizat de 
Academie și Institutul central 
pentru conducere și informatică, 

în cadrul ședinței inaugurale 
au prezentat comunicări prof. 
Mihai Drăgănescu. membru co
respondent al Academiei („Inte
ligența socială"), acad. Ion Co- 
teanu („Structura limbii și in
teligenței artificiale"), șt prof. 
Constantin Arseni, membru co
respondent al Academiei (..Com
petența și performanță informa
țională a creierului uman"). 
Participatițll — ingineri, mate
maticieni, psihologi, neurologi, 
lingviști, biologi — abordează, in 
cadrul comunicărilor și dezbate
rilor, probleme fundamentale 
ale inteligenței artificiale, co
nexiunile ei cu filozofia, psiho
logia și neurologia, precum și 
aplicațiile inteligenței artificiale 
în robotică, in recunoașterea for
melor in vederea și vorbirea ar
tificială, înțelegerea limbajului 
natural.

La Timișoara au început, joi, 
lucrările sesiunii anuale de co
municări ..progrese în fizică", 
organizată de Institutul central 
de fizică și Comitetul național 
român de fizică, împreună cu 
Universitatea și Institutul Poli
tehnic „Traian Vuia" din locali
tate, la care participă cercetă
tori. cadre didactice din învăță- 
mîntul superior și alți specia
liști din întreaga țară.

La sediul Asociației de Drept 
Internațional și Relații Interna
ționale a avut loc, joi, o mani
festare culturală consacrată cen
tenarului Picasso.

, Joi după-amiază, la pavilionul 
R.D. Germane din cadrul Târgu
lui Internațional București, a 
avut loc o festivitate prilejuită 
de livrarea de către R.D.G. țării 
noastre a autoturismului Trabant 
601 cu nr. 25 000.

a studiourilor australiene. 22.M 
Muzică ușoară. 22,20 Telejurnal.

PROGRAMUL 2

18,00 Destinul unor mituri — TI.
16,30 MUzică de cameră. 17.00 Mu
zică și publicitate. 17,10 O Viață 
pentru o idee. Victor Babeș (1854— 
1926). Partea a H-a. 17,40 ClntarB» 
României. 18,45 Publicitate. 18,50 
1001 de seri. 19,00 Telejurnal. 19,30 
Concertul orchestrei simfonice a 
Filarmonicii „George Enescu". 21,13 
Ultrasunetele în cercetarea științi
fică românească. 21,25 Album co
ral. 21,45 Uriaș la 15 ahl. 31,55 Me
lodii din repertoriul naistului Da
mian Luca. 22,10 Reportaj TV. 22,20 
Telejurnal.

într-un consens deplin, întregul nostru popor 

își manifestă adeziunea și sprijinul pentru apli

carea măsurilor de mare importanță, pe linia

întăririi autoconducerii și autoaprovizionării, 

a sporirii producției agricole și a asigurării bunei 

țfcfț aprovizionări a populației
Telegrame adresate Comitetului Central al Partidului Comunist Român, 

tovarășului Nicolae Ceausescu

Continumd să dea «las deplinei adeziuni, cu 
eare întregul nostru popor a primit recentele 
măsuri îndreptate spre întărirea autocondu- 
oerU și autoaprovizionării teritoriale, spre 
Bporirea producției agricole si asigurarea unei 
aprovizionări ritmice a populației, telegramele 
adresate Comitetului Centra! al Partidului Co
munist Român, tovarășului NICOLAE 
CEAUȘESCU, exprimă satisfacția tuturor oa
menilor muncii, de Ia orașe și sate, tineri și 
virstnici, față de măsurile cuprinse in recen
tele decrete ale Consiliului de Stat.

Adoptate din inițiativa secretarului general 
ai partidului, președintele Republicii, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, aceste măsuri — menite să 
asigure în mod permanent o aprovizionare 
echitabilă * întregii populație — sint o nouă

Au trimis telegrame: Comi
tetul municipal Gheorghe 
Gheorghiu-Dej a! P.C.R.; lo
cuitorii comunei Bratca, jude- 
gil Bihor: locuitorii comunei 

ueeeea, județul Botoșani; oa
menii muncii din comuna Live
zile, județul Alba ; oamenii 
muncii de ta întreprinderea 
de țevi din municipiul Ro
man ; Comitetul comunal de 
partid Tlvă Mică, județul Bis- 
trlța-Năsăud; cetățenii comu
nei Vinători, județul Galați: 
întreprinderea de construcții 
navale și utilaje tehnologice 
Tulcea; S.M.A. Bechet, județul 
Dolj; Comitetul orășenesc de 
partid Tirgu Frumos, județul. 
Iași; locuitorii români și ma
ghiari din comuna Corbu, ju
dețul Harghita; Comitetul co
muna! de partid Bezdead, ju
dețul Dîmbovița; întreprinde
rea mecanică Timișoara; adu
narea cetățenească din comu-

SPORT
• Aseară, ta Sala «porturilor:

Floreasca, din Capitală, în ca
drul „Cupei campionilor euro
peni" la baschet masculin, s-a 
disputat meciul dintre echipa bu- 
cureșteană Steaua și formația 
finlandeză Torpan Pojat Hel
sinki. Intiinirea s-a încheiat cu 
scorul de 103—87 (48—50) in fa
voarea baschetbalistilor. români. 
Principalii realizatori ai echipei 
noastre au fost Roman Opșitaru 
(29), Costel Cemat (26) și Florin 
Ermurache (14). De la oaspeți 
s-au evidențiat : Lee Freeman 
(32) și Sarkalahtl (16). Conduși 
la pauză, baschetbaliștii de la 
Steaua au avut o revenire pu
ternică în repriza secundă, reu
șind să se desprindă datorită 
preciziei la coș demonstrate de 
Costel Cemat. atacurilor sub pa
nou ale lui Opșitaru și inter
cepțiilor lui Brănișteanu, intro

expresie a grijii manifestate de conducerea 
partidului și statului nostru tată de toți cetă
țenii, față de satisfacerea In Condiții Optime 
a intereselor lor.

Telegramele care continuă să sosească din 
toate colțurile țării, din partea oamenilor 
muncii de la orașe și sale, a comitetelor de 
partid municipale, orășenești și comunale, ca 
și a tuturor celor prezenți la adunările cetă
țenești care au avut loc în întreprinderi, insti
tuții și în mediul rural exprimă hotărirea una
nimă de a se acționa cu pricepere și răspun
dere pentru transpunerea in viață a hotăriri- 
lor Congresului al XII-lea al Partidului Comu
nist Român, pentru dezvoltarea producției a- 
gricole vegetale și animale, pentru înfăptuirea 
neabătută a prevederilor respectivelor decrete.

și rafinării — București; cel 
ce muncesc șt trăiesc in co
muna Tudor Vladimirescu, ju
dețul Brăila; Comitetul comu
nal de partid Ruse o va, jude
țul Maramureș; întreprinderea 
pentru industrializarea sfeclei 
de zahăr Corabia, județul OH; 
Comitetul municipal Tirgu 
Jiu al P.C.R. și Consiliu! 
popular municipal; locuitorii 
comunei Periș — sectorul agri
col Ilfov; adunarea oamenilor 
muncii din S.M.A. Costești, ju
dețul Argeș; locuitorii comunei 
Breaza, județul Suceava; locui
torii comunei Luncavița, jude
țul Caraș-Severin; întreprinde
rea de industrializare a pește
lui Tulcea; Comitetul orășenesc 
al P.C.R. Slănic Moldova; adu
narea cetățenească din comnna 
Tazlău, județul Neamț; Comi
tetul orășenesc de partid Tg. 
Ocna; cetățenii comunei Dăești, 
județul Viteza.

na Săiătrucel, județul Vilcea: 
Comitetul orășenesc Mirii al 
P.C.R.; Trustul de construcții 
Argeș; întreaga populație din 
Orașul Abrud, județul Alba; 
întreprinderea de morărit, pa
nificație și produse făinoase 
din Slatina; locuitorii comunei 
Tisău, județul Buzău; aduna
rea populară din orașul Bocșa, 
județul Caraș-Severin; aduna
rea Oamenilor muncii din ca
drul Spitalului orășenesc Co
rabia; adunarea cetățenească 
din comuna Frasin, județul 
Suceava; întreprinderea de osii 
și boghiuri Balș; adunarea 
populară a comunei Feldioara, 
județul Brașov; Comitetul co
munal de partid Hodac, jude
țul Mureș; colectivul de oa
meni ai muncii din I.A.S. Tttu, 
județul Dîmbovița; întreprin
derea de utilaj chimic „Grivi- 
ța roșie” și Centrata industria
lă de utilaj tehnologic chimie 

dus din minhtul 25. Următorul 
joc al echipei Steaua va avea 
loc la 5 noiembrie. în deplasare, 
cu formația vest-germană Saturn 
KCin.
• Ieri ta sala Floreasca din 

Capitală â început competiția de 
baschet masculin dotată cu 
„Cupă Urbis", Întrecere aflată la 
a • 4-a ediție, organizată de aso
ciația bucureșteană cu același 
nume.

în prima zi s-au Înregistrat 
următoarele rezultate: Rapid 
București — Carpati București 
88—64; Urbis — C.S.U. Sibiu 
79—69.

Miine, tot în sala Floreasca, 
Incepind de la ora 16,00, vor 
avea loc partidele: C.S.U. Sibiu 
— Carpați București și Urbis — 
Rapid București.

• într-un articol consacrat se
zonului de toamnă al rugbyului 
francez, comentatorul de specia
litate al cotidianului parizian 
„L’Equipe" scrie, intre altele : 
„Pentru meciul cu România, de 
la Mar bonne, responsabilii echi
pei naționale sint deciși să for
meze un „15“ redutabil, care va 
avea sarcina de a face uitat 
durerosul episod de Ia București, 
de anul trecut".
• Sezonul de patinaj viteză 

din U.R.S.S. a fost deschis cu un 
concurs desfășurat Ia Sverd
lovsk, la startul căruia au fost 
prezenți componenți ai lotului 
unional. Cel mai bun rezultat a 
fost realizat în proba masculină 
de 500 m, ciștigată de Vladimir 
Vasikov — 38” 5/10, urmat de 
Andrei Ratnikov — 39”.

Tineri de la I.M.N.-Galați, ocupanji ai unor locuri fruntașe în întrecerea socialistă
Foto : VASILE RANGA

Nerealizarea normelor indică slaba 
disciplină de producție

(Urmare din pag. 1) 
muncitorii si-ar fi îndeplinit nor
mele individuale Si îndeosebi cei 
din secția asamblări atunci, chiar 
in condițiile unei aprovizionări 
neritmice, producția fizică s-ar 
fi realizat.

Că așa stau lucrurile o demon
strează stadiul îndeplinirii nor
melor lunare in secția principa
lă, de asamblare, in primele opt 
luni ianuarie — 94,35 la sulă ; 
februarie — 102 la sută ; martie 
— 97,4 la sută ; aprilie — 94,3 la 
sută ; mai 92.8 la sută ; iunie — 
91,8 la sută; iulie — 94,4 la 
sută, august — 96,7 la sută. A- 
sadar^cu excepția lunii februa
rie, în nici una din celelalte luni 
normele de producție n-au fost 
îndeplinite. Adunind procentele 
nerealizărilor rezultă echivalen
tul producției fizice restantă.

Pentru a afla cauzele nereali- 
zării integrale a normelor, nu 
ne sint necesare prea multe in
vestigații. Aflăm de la serviciul 
personal că zilnic absentează ne
motivat. in medie. 112 oameni, 
din care 100 in secțiile de bază, 
în secția asamblare, media ab
sențelor zilnice se ridică la 56 
de oameni, ceea ce echivalează 
Cu o pierdere de peste 840 an
velope pe zi. Pentru că oricît da 
mult s-ar strădui ceilalți mun
citori. prezent» la lucru, ei nu 
pot face inclusiv normele celor 
absenți. Altă explicație (pe care 
ne-o furnizează tovarășa Doina 
Zamfirescu, secretar adjunct al 
comitetului de partid) cu influ
ente directe asupra modului de 
îndeplinire a normelor constă în 
slaba calificare a unor munci
tori. Datorită instabilității for
te» de muncă, a fluctuației ri
dicate. eforturile pentru ridica
rea calificării muncitorilor n-au 
dus întotdeauna la rezultatele 
așteptate. Din această pricină a 
fost depășit și procentul de re
but și declasate admis, care .în
seamnă o pferdere de circa 1 500 
anvelope pe lună.

Se deduce logic că in condi
țiile lichidării absențelor nemo- 
tivate și diminuării sensibile a 
rebuturilor și declasatelor, nor
mele de producție și implicit 
producția fizică pot fi integral 
îndeplinite. Pentru aceasta or
ganizația de partid, organizația 
U.T.C.. sindicatul, întregul co
lectiv dispun de forțele nece
sare pentru a da amploarea .cu
venită activității educative in 
întreprindere și pentru comba
terea cu eficientă a fenomene

lor negative. Deoarece, obiecti
vul esențial al activității politice 
și educative a tuturor factorilor 
este tocmai ridicarea conștiinței 
profesionale și muncitorești, 
formarea atitudinii revoluționa
re. de intransigență față de orice 
lipsuri a personalului muncitor, 
a fiecărui tinăr. Există în aceas
tă privință chiar în întreprin
dere o bună experiență, dar din 
păcate insuficient cunoscută și 
generalizată.

împreună cu tovarășul Titel 
Boldeanu, Becretarul comitetu
lui U.T.C., ne deplasăm în sec
ția asamblare, secția care dă to
nul in producția întreprinderii. 
Se află la lucru schimbul B, con
dus de maistrul Marin Marin. 
Prima întrebare pe care i-o a- 
dresăm : citi absenți nemotivați 
stat astăzi? „Nici unul. Ba da. 
Greșesc — precizează maistrul. 
Am un absent. A venit la pro
gram, dar era „afumat" șl l-am 
trimis acasă". Â procedat așa 
cum trebuia. își răsfoiește caie
tul de prezentă. N-a avut nici 
ieri nici in restul săptăminii ab
senți. Normele * se îndeplinesc 
ritmic, zi de zi. Majoritatea ce
lor cu care lucrează stat tineri. 
Ne vorbește cu laude despre 
cîțiva dintre ei : Olga Stanciu, 
Lucia Safta, Constantin Pipoș, 
Valeri* Ciobanu, Ion Căprârin. 
Are și dintre cei care „îi dau de 
furcă", dar nu-i slăbește o cli
pă. după cum singur mărturi
sește. Cum lucrați dumnevoastră 
cu tinerii, cu muncitorii din su
bordine, Incit reușiți 6ă vă im- 
puneti autoritatea și să aveți o 
disciplină corespunzătoare ta 
schimbul pe care îl conduceți ?, 
l-am întrebat. „Lucrez cu fie- 
țare tn parte, cu același tact, 
cu aceeași perseverență și in
transigență cu care lucrez cu ce! 
trei copii ai mei, ne răspunde 
tovarășul Marin. Cea mai mare 
parte din timp mi-o afectez e- 
ducației tinerilor, supravegherii, 
îndrumării și educației — in for
me nemijlocit legate de pro
ducție — a acestor tineri".

Cea mai mare parte din timp ? 
Da, cea mai mare parte. Pen
tru că. asa cum spunea inginerul 
șef. conducătorii procesului de 
producție —maiștrii, șefii de a- 
teliere. șefii formațiilor de lu
cru — nu au probleme cu teh
nologiile, pentru că acestea sint 
bine puse la punct, nici cu apro
vizionarea locurilor de muncă 
deoarece aceasta se face în flux, 
pe primul plan al activități» lOr 
revenind, așadar, educarea ti

nerilor. a celorlalți muncitori, 
pregătirea lor profesională. Nu 
toti 1st asumă însă această res
ponsabilitate eu toata tragerea 
de inimă, apreciază tovarășul 
Gheorghe Geantă, secretarul co
mitetului de partid pe întreprin
dere. nu toti știu să lucreze cu 
tinerii, să se apropie de ei su
fletește. cu înțelegere și solici
tudine. așa cum procedează 
maistrul Marin. Tocmai de a- 
ceea schimbul condus de el o- 
cupă locul I in întrecerea so
cialistă pe Întreprindere. Forța 
de educație de care dispune sec
ția se ridică la 27 șefi de for
mații. șefi de echipe, maiștri, 
ingineri. Dacă fiecare dintre ei 
s-ar considera — «i trebuie să 
se considere — un adevărat e- 
ducator pentru tineri și s-ar 
preocupa cu toată conștiinciozi
tatea de această atribuție, a- 
tunci, fără îndoială, că disciplina 
în secție, in toată întreprinderea 
s-ar ridica la cotele optime. Or
ganizația U.T.C. trebuie la rin- 
dul ei să apeleze în mai mare 
măsură la ajutorul acestor con
ducători ai procesului de pro
ducție. să-i antreneze ea însăși 
in activități educative in rindul 
tinerilor.

Deși nu uteciștii ocupă pon
derea principală in săvirșirea a- 
baterilor disciplinare, organiza
ția U.T.C. are datoria să-și spo
rească eforturile in formarea a- 
titudinii înaintate fată de man
că a tinerilor, să militeze, prin 
toate acțiunile și activitățile sale 
Îiolitice pentru cultivarea la toți 
inerii a răspunderii pentru în

deplinirea normelor personale 
de producție, pentru realizarea 
unei calități superioare, factori 
determinant! in aplicarea prin
cipiilor autoconducerii si auto- 
gestiunii muncitorești, a noului 
mecanism economico-financiar. 
Un loc mai important in progra
mul de activitate al comitete
lor si birourilor organizațiilor 
U.T.C. din secții trebuie să-l o- 
cupe generalizarea experienței 
pozitive, dobindite de unele for
mații. ateliere, schimburi, in 
ceea ce privește întărirea ordinii 
si disciplinei Ia fiecare loc de 
muncă, precum și acțiunile pro
prii privind ridicarea calificării 
tinerilor și creșterea stabilității 
lor In întreprindere. Pe această 
cale s-ar crea condițiile necesare 
pentru recuperarea restantelor 
la producția fizică oină la sfît- 
situl acestui an si premisele în
deplinirii planului pe anul viitor.

A.

In toate localitățile - programe concrete de dezvoltare a producției agroalimentare,
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acțiune colectivă, responsabilă pentru înfăptuirea lor exemplară
Prin valorificarea resurselor proprii — satisfacerea integrala 

a consumurilor colective
Ne aflăm pe Platforma indus

trială a orașului Codlea. Renu- 
mele de oraș al florilor a fost 
îmbogățit cu noi dimensiuni ale 
industriei coloranților, mobilei, 
țesăturilor, a tractoarelor și al
tele. Așadar, este vorba de mii 
de muncitori localnici sau din 
împrejurimi care își desfășoară 
activitatea în cadrul numeroase
lor unități de aici. în directă 
concordanță cu condițiie de 
muncă tot mai bune sint și' pre
ocupările pentru continua îm
bunătățire a condițiilor lor de 
viață. Una dintre acestea o con
stituie asigurarea servirii mesei 
la cantina de pe platformă, la 
microcantinele înființate recent, 
la bufetele din întreprindere ș» 
din oraș.

Iată-ne, așadar, la cantina Fa
bricii de mobilă. O unitate pe 
drept cuvînt modernă, ce își me
rită pe deplin renumele. Can
tina dispune de o sală de mese 
cu 800 de locuri pe serie, de o 
modernă bucătărie, beciurile și 
magaziile sint tixite cu prepa
rate de legume și fructe pentru 
iarnă. Discutăm cu Gheorghe 
Gheorghe, responsabilul tinității; 
cum reușiți să susțineți o acti
vitate atît de bună, să faceți o 
masă așa de copioasă pentru un 
număr mare de muncitori ?'

— Ca să poți oferi oamenilor 
după orele de program o masă 
chiar mai completă decit acasă 
este intr-adevăr o realizare. 
Pentru a avea insă o imagine 
și mat exactă a activității noas
tre trebuie să știți că pe lingă 
abonații noștri permanent» mai 
servim masa în 10 microcantine 
— o masă caldă pe zi — atît Ia 
noi în fabrică cît și în secția de 
scule de timplărie a C.P.L. din 
Brașov, la întreprinderea me
canică din localitate, la Ghim- 
bav, la întreprinderea de hirtie 
și carton ondulat, la Filatura de 
lină și la Combinatul de sortare 
a legumelor : că ta incinta în
treprinderii funcționează 10 bu
fete aprovizionate zilnic cu gus

tări, fructe ; că dimineața și 
seara tot in cantină iau masa ti
nerii din căminele de nefami- 
liști. Pentru a satisface toate 
aceste cerințe nu am așteptat 
totul de la alții, de la fondul de 
stat, ci am pus mîna și am rea
lizat o gospodărie anexă de 
creștere a porcilor și păsărilor, 
precum și o grădină de legume 
și sere, care ne asigură cea mai 
mare parte din produsele agro
alimentare.

Aflăm în continuare că per
sonalul cantinei are timp nu 
doar pentru a prepara mînearea 
(ceea ce în valoare de desfacere 
înseamnă peste 600 000 lei lu
nar), ci și de a-și onora atribu
țiile ce-i revin în cadrul gos
podăriei anexă. Dâși contabilă, 
Iordana Dragu, îngrijește ș» de 
puii de găină, iar achizitorul 
Gali Francisc îndeplinește și 
funcția de șef de fermă la porci 
iar șeful de depozit Escht Erhart 
e mai mare peste culturile de 
legume din grădină și sere.

Gospodăria anexă înseamnă : 
2 400 păsări, adică 2,5 tone carne 
pasăre pe an ; o crescătorie cii 
250 capete porci, cu o producție 
de 15 tone came pe an ; 4 000 
mp sere, care produc atît iarna 
cit și vara roșii, castraveți, ar
dei grași, vinete, salată, ridichi 
de lună, verdețuri și trei hectare 
teren agricol de pe care se re
coltează cartofii, varza, conopi
da, vinetele.

— Ce urmăriți să dezvoltați 
In continuare la această bogată 
gospodărie anexă ?

— Vrem să asigurăm întregul 
necesar de carne și legume pen
tru cantină. Pentru aceasta, de 
la fermele de porci și păsări, ar 
trebui să mai obținem încă 30 
la sută came, necesară pentru 
toată perioada anului. Sperăm 
că așa ca și pină acum, condu
cerea fabricii, împreună cu Cei
lalți faeton de decizie, cu În
tregul personal muncitor care 
ne-a acordat un sprijin deose
bit In perioada de vîrf a cam-

paniei noastre agricole, ne vor 
ajuta și ta continuare. De ase
menea. consiliul popular al o- 
rașului ar trebui să ne mai re
partizeze cârca 8 hectare teren 
pentru a ne asigura absolut tot 
necesarul de legume. Dorim ca 
prin toate aceste măsuri să nu 
mai fim nevoiți în anul care vine 
să ne aprovizionăm de la fondul 
de stat cu ceea cț sîntem ta 
stare să realizăm singuri.

Recentele Decrete vin și sus
țin asemenea activități de auto- 
gospodârire. Cantina, ca și gos
podăria anexă a acesteia au con
stituit obiectul a numeroase 
schimburi de experiență între 
unitățile cu aceeași preocupare 
pentru extinderea acestei va
loroase initiative gospodărești. 
Este însă la îndemîna oricărui 
bun gospodar să fructifice ase
menea posibilități ș» resurse lo
cale. să depună eforturi supli
mentare pentru a se autogos- 
podări, aceasta fiind ta folosul 
nostru, al tuturor.

ADINA VELEA

Autoconducerea și autogospodărirea, în acțiune
(Urmare din pag. I)

ditfi o aprovizionare satisfăcătoare, mai 
operativă, ritmică. Odată cu aceste proble
me se definitivează programul de înființare 
a brutăriilor sătești. în localitățile județu
lui funcționează 49 de brutării, urmind a 
se construi, pină în 1982. alte asemenea 
obiective în celelalte localități. Se are in 
vedere afluirea lor la comune apropiate, 
pină la O distanță de cel mult 10 kilometri. 
Avem ta vedere, de asemenea, trecerea bru
tăriilor pe consumuri de combustibil solid 
prin resurse locale, vom putea asigura un 
combustibil corespunzător și ieftin folosind 
corzile uscate scoase din vii. Cu acest pri
lej amintesc faptul că pentru perioada anu
lui Curent au fost repartizate membrilor 
cooperatori care și-au realizat numărul de 
norme convenționale peste 7 300 tone grîu.

— Asemenea preocupări, de dezvoltare a 
producției agrare, de repartizare judicioasă, 
echitabilă a acesteia, presupun și o muncă 
educativă corespunzătoare.

— într-adevăr, pe de o parte ne îndrep
tăm atenția în sensul educării lucrătorilor 
din comerț pentru formarea unei atitudini 
de bună gospodărire și disciplină, de echi
tate față de consumatori, de combatere a 
tendințelor de sustragere șl distribuire a 
produselor pe alte căi decit cele legale. Pe 
de altă parte, acționăm cu colective ale or
ganelor specializate în vederea respectării 
mercurialelor de către producătorii indivi
duali. încercăm să-i convingem pe cetățeni 
de necesitatea de a pune capăt exagerări
lor in vînzarea de produse la prețuri riiari. 
care nu reprezintă echivalentul corect al 
eforturilor și muncii lor și care vin să tul
bure totodată mecanismul de schimb între

oraș și sat. Trebuie să înțelegem 
că nu se pune problema lipsei de 
ci de gospodărirea judicioasă a 
Asemenea atitudine de buni gospodari tre
buie s-o aibă și producătorii și lucrătorii 
din comerț și cumpărătorii. Tinerii mai ales 
trebuie să înțeleagă că nu este suficient să 
fii bun specialist, să-ți îndeplinești bine 
datoria doar la locul de muncă, dacă nu 
adopți th toate împrejurările atitudinea de 
bun gospodar. Cînd e vorba de hrană toți 
trebuie să participăm în egală măsură. Pli
nea nu este nici a țăranului, nici a prima
rului, este a noastră, a tuturor. Practic nu 
avem de făcut altceva decit să contribuim 
cu toții la creșterea cantităților de produse 
agroalimentare și la Înlăturarea risipei de 
Orice fel.

cu toții 
produse, 
acestora.

FIECARE PALMĂ DE TEREN 

din incinta Întreprinderii, 
o grădină roditoare

Se spune, și nu fără te
mei, despre cei ce realizea
ză materiale de construcții 
în Călărași că sînt excelenți 
grădinari. Ei au dovedit 
că pot face ca fiecare palmă 
de teren pe care altădată 
creșteau bălării, să pro
ducă. Ușor n-a fost. Întîi 
au amenajat solariile, 4 la 
intrarea în unitate. Sche
letele metalice au fost con
fecționate de echipele lui 
Vasile Calciu și Nicolae 
Malciu. Le-au ancorat, iar
na, cîrtd zăpada trecea de 
genunchi și asta pentru că 
obmenii au dorit ca în pri
măvară să consume din 
producție proprie salată 
verde, ceapă, ridichi... Au 
cultivat 3 000 fire de roșii, 
400 de castraveți, 700 de 
ardei gras... Acesta a fost 
începutul. Bunii gospodari, 
hotărîți să-și asigure legu
mele și zarzavaturile nece
sare pentru cantină, creșă 
și o parte pentru vînzare, 
au identificat suprafețele 
din incinta întreprinderii, 
le-au fertilizat și au semă
nat pe ele o diversitate de 
produse : roșii, castraveți, 
vinete, gogoșari, fasole ver

de, mazăre, dovlecel, cea
pă, cartofi... Pe lingă gard 
s-au plantat pepeni. Pămîn- 
tul este folosit așa cum se 
cuvine. Dacă străbați curtea 
întreprinderii de materiale 
de construcții din Călărași, 
pretutindeni înțîlneștl mi- 
nisolarii aparținînd unor 
secții. O inițiativă lăuda
bilă. Vîrsta medie a colec
tivului de la Stația de îm
buteliat oxigen nu depă
șește 24 de ani. în miniso- 
larul amenajat se cultivă 
roșii, ardei, ridichi de lună, 
salată, usturoi, ceapă, pă
trunjel, leuștean. Răsad
nițele le-au făcut sin
guri. în loc să vină oame
nii de la piață cu roșiile în 
geantă, le iau din grădină, 
proaspete, frumoase...

Recentul Decret al Con
siliului de Stat a fost pri
mit in întreprindere eu de
plină aprobare. în lumina 
măsurilor stabilite, gospo
darii de aici au hotărît să 
valorifice «experiența pe 
care au dobîndit-o, să cea
ră pămîntului, atita ett 
este, să producă mai mult

LIDIA POPESCU



„SClNTEIA TINERETULUI" pag. 3 VINERI 23 OCTOMBRIE 1981

Zootehnia — bine pregătită pentru iarnă!

ASIGURAREA FURAJELOR - PROBLEMĂ CENTRALĂ A CRESCĂTORILOR
DE ANIMALE - IMPUNE SOLUȚII IMEDIATE, ACȚIUNI ENERGICE!

FAȚĂ ÎN FAȚĂ DOUĂ UNITĂȚI COOPERATISTE BUZOIENE

Precum inițiativa și preocuparea, 

așa arată și silozurile

POATE VENI ȘI ZĂPADA 
AVEM TOT CE NE TREBUIE
La Smeeni poate veni 

orjeind zăpada și frigul. 
Toate sint — în ceea ie 
privește asigurarea nece
sarului de furaje — la lo
cul lor. Cooperativa de 
aici intră în iarnă cu un 
efectiv de 1 729 bovine, 
din care 800 sint vaci cu 
lapte. Pentru a asigura o 
furajare corespunzătoare 
aici se acordă aceeași im
portanță tuturor resturilor 
vegetale. Fie că este vor
ba de frunzele și coletele 
de sfeclă, fie de capitule- 
le de floarea-soarelui, ele 
au o destinație precisă — 
zootehnia. Oricum „greu
tatea", s-o recunoaștem, 
aparține tot finului și gro
sierelor. Chiar dacă nu au 
decit 100 de hectare eu 
lucerna, la ora actuală de
pozitele sint pline. S-a În
cetățenit aici, după cum 
ne declara tovarășul Con
stantin Marin, președinte
le consiliului unic, o obiș
nuință din partea tuturor

de a respecta tehnologiile 
de prelucrare a lucemet 
în primul tind se recol
tează în timp optim, reu- 
șindu-se să se tragă 3—4 
coase pe an. Oamenii de 
Ia Smeeni au cărat lu
cerna din cimp la miezul 
nopții pentru a asigura 
„conservarea" el după 
toate regulile. O altă stir- 
8ă deloc de neglijat în a» 
«igurarea necesarului de 
furaje, o constituie pășu
nea în suprafață de 640 
hectare. întreaga zonă 
aste parcelată. Animalele 
pasc în diferite puncte, în 
funcție de starea de ve
getație. Se asigură astfel 
reîmprospătarea plantelor, 
iar în toamnă se creează 
condiții pentru realizarea 
unor mari cantități de fin 
peste nevoile cooperativei, 
unitatea fiind în măsură 
aă mai și vindă vecinilor.

în dialogul cu reprezen
tanți ai C.A.P.-ulul au 
fost deseori invocate două

idei. în primul rlnd res
pectarea tuturor tehnolo
giilor, in ai doilea rind 
exploatarea economică a 
tuturor resurselor vegeta
le. Pentru că, indiferent 
de zona în care ești pla
sat, dacă pășunea rămine 
fără îngrășăminte, in spe
cial gunoi de grajd, de
geaba se contează pe o șe
fie de cantități de fin. A- 
ceeași remarcă șl in pri
vința lucernei, boreeagu- 
lui sau altor ierburi pere
ne. Nârecoltarea lot la 
timp, abaterea de la nor
mele de conservare, dimi
nuează simțitor producții
le. în cămările zootehniei

situate Intr-o tonă de cimp, unitățile agricole din CONSILIUL 
UNIC AGROINDUSTRIAL SMKKNT. Județul Buzău, s-a înregis
trat In ultimii ani, cu bune rezultate In domeniu! creșterii ani
malelor. Elementele de reper se subordonează in primul rlnd pro
ducțiilor de lapte realizate, cit și cantităților de carne livrate la 
fondul de stat. Dar, intre aceste obiective, uneori dificil de atins, 
și perioada In care ne aflăm — pregătirea animalelor pentru Ier
nat, asigurarea bazei furajere corespunzătoare — se Interpune O 
muncă susținută, bine organizată. Am urmărit, in raidul între
prins teri, in citeva unități din consiliu, activitatea depusă pentru 
aprovizionarea cămărilor de iarnă ale zootehniei.

din Smeeni mai intră co- 
leta și frunze de sfeclă, 
capitule de floarea-soare- 
lui, ce e drept intr-o can
titate mai mică, pentru 
perioade de iarnă. Ele 
constituie acum nutrețul 
la zi. Acest lucru îi avan
tajează șl pe membrii co
operatori. Cei peste 200 de 
crescători de animale sint 
și ei la rîndul lor ajutați 
de cooperativă să-și um
ple propriile cămări cu 
furaje. Așadar o prelun
gire firească a eforturilor 
întreprinse pe linia creș
terii animalelor și dincolo 
de grajdurile cooperativei,

La C.A.P. Gălbinași:

MULȚUMIREA DE SINE
SE DIZOLVĂ RAPID 1N 

SLABA PRODUCȚIE DE LAPTE
X 8

De Ia Smeeni ne-am în
dreptat către cooperativa 
din Gălbinași. Am ales a- 
cest punct pentru analiza 
noastră deoarece unitatea 
in cauză dispune de un 
lot mai mic de animale, 
1150 capete, avind în 
schimb suprafața de pă-

șune șl de lucarnă chiar 
mai mare decit la Smeeni. 
Ne-a incitat, să recunoaș
tem, și cifrele de plan. în 
timp ce la Smeeni planul 
anual este de 3 200 litri 
lapte pe cap de vacă fu- 

*rajată — obținlndu-se
3 600—3 MO, la Gălbinași

el nu urcă decît pină Ia 
1 300, rezultatele la zi con- 
tebilizînd abia 300 litri. 
Iată deci suficiente ele
mente de comparație. Nu 
le-am ignorat. Am insis
tat mâi mult asupra ac
țiunilor ce se întreprind 
in momentul de față pen
tru asigurarea necesarului 
de furaje, asupra modului 
în care este organizată 
munca.

Un prim popas la silo
zuri, o primă impresie. în 
afară de paznicul Hara- 
lambie Stroe nu mai era 
nimeni. Două silozuri sint 
închise. închise, vorba 
vine, pentru că baloții de 
paie Care acoperă polieti
lena, eu intenția de a asi
gura etanșeitatea necesa
ră, sint împrăștiați care 
încotro., în fața lor, o băl
toacă mare cu noroi. La 
al 3-lea siloz, în care sint 
depozitați cocenii tocați, 
sintem informați că se lu
crează. „Cine?" Tractoris
tul care tasează a plecat 
«ă ducă niște «aci in sat. 
..Dar oamenii, echipa de 
la baza furajeră unde 
sint?" „Mai sint și la 
masă, dar trebuie să apa
ră". (Nici după o oră nu 
s-a mișcat nimic la si
loz).

Președintele unității, in
ginerul Constantin Bră- 
nescu, se declară totuși

mulțumit cu stadiul în 
cate se află depozitarea 
furajelor. „La grosiere se 
va depăși cu I OM tone, 
la siloz reușim să reali
zăm stocul, iar la fin. din 
necesarul de 600 tone, nu 
avem decît 280“. „Cauza?*1 
„Am avut o suprafață 
mică cu lucerna și bor- 
ceag". Pășunea cooperati
vei din Gălbinași însu
mează 670 hectare. Numai 
că se pare Că n-â fost ex
ploatată in mod rațional. 
Altfel, s-ar fi reușit să se 
depoziteze și de Sici fin. 
Ni s-a motivat că pășu
nea este împrumutată de 
la consiliul popular șl pe 
ea mai funcționează și al- 
teva stinl cooperatiste, (a 
se citi particulare), O altă 
cauză este și capitolul... 
cumpărări. C.A.P.-ul a a- 
vut in intenție să achizi
ționeze 280 tone fin din 
zona de munte, dar «trîn- 
gîndu-se „șurubul" sint a- 
cum nevoiți sa se descurce " 
din resurse proprii. Cauza 
principală a narealizărll 
producției de lapte in anii 
precedent! a eonstftult-o 
lipsa de furaje. Mai ales 
in această primăvară. Așa 
stind lucrurile, se pare că 
n-au fost trase pe deplin 
toate învățămintele. Ori
cum nu e încă timpul 
trecut.

DUMITRU ION DINCA

De pe fiecare hectar de pajiște naturală se pot obține
anual cite 450 kg carne

Ce fac cercetătorii și specialiștii 
pentru a transforma această 

posibilitate în realitate?

„...ȘI CE-O MAI FI PE CÎMP“
ÎN LIMBAJUL UNOR CONDUCĂTORI DE UNITĂȚI, 

ASTA ÎNSEAMNĂ SUTE DE TONE DE COCENI 
DE PORUMB NEÎNSILOZATI

Asigurarea furajelor în canti
tățile necesare pentru fermele 
zootehnice constituie una din 
grijile principale ale unități
lor agricole cooperatiste sau de 
stat Bunii gospodari își,fac cal
cule din timp si acționează fără 
contenire — de cind se impri- 
măvărează, pină cade prima ză
padă — pentru procurarea hra
nei animalelor în cantități sufi
ciente. Am poposit ieri în două 
unități vecine, la ferma 6 a 
EA.S. Smîrdan. și in sectorul 
zootehnic al C.A.P. Smirdan, din 
județul Galați, si \rebuie să 
spunem de la început că pre
ocuparea pentru însilozarea fu
rajelor ocupă un loc important 
între acțiunile oamenilor din a- 
ceste ferme. Din păcate, rezul
tatele nu sint pe măsură...

— Ferma noastră este de fapt 
o îngrăsătorie de berbecuti. ne 
«pune Traian Rădoi, șeful sub
unității amintite de la I.A.S. 
Smîrdan. în ce privește fura
jele. pînă în prezent avem asi
gurate în totalitate grosierele. 
Avem și 400 tone fînuri dar 
ne-ar mai trebui încă 400 tone. 
Cit despre furaje combinate, a-

costea ne 6Înt asigurate prin re
partiție de la F.N.C.

Aflăm, ceva mai tîtziu. că în 
iarna trecută această fermă a 
intrat cu 2 500 tone siloz, iar a- 
cum dispune doar de 700 tone. 
Cum diferența este destul de 
mare, aceasta provoacă o anu
me îngrijorare în rindul oame
nilor de aici. „Sperăm să ne 
descurcăm" ne spune, cu jumă
tate de gură, șeful de fermă.

La ferma vecină, a C.A.P. 
Smirdan, discutăm mai întîi 
cu Cristea Tolu, numit de citeva 
zile responsabil pentru acest 
sector.

Ne interesăm de furaje. „Mai 
avem cam 4 remorci de lucerna 
pentru vaci, vreo 900 tone'siloz, 
paie nu știu cît si ce-o mai fi 
Pe cimp" •— ni se răspunde. Cît 
despre moara de turale „aceas
ta nu funcționează de multă vre
me. i s-a ars dinamul, a fost 
adus altul, s-a ars si acesta...*.

Apare însă în fermă inginerul 
Dan Bănuță. președinte al C.A.P. 
Smîrdan. Și dintr-o dată parcă 
lucrurile se limpezesc. „Avem în

parcul de furaje, ne spune dum
nealui. 1 500 tone paie. 1 200 tone 
6iloz. 200 tone fin, si în cimp 
Încă 32 ha cu jucernă. deci cam 
400 tone pe care trebuie să le re
coltăm". Tot in cimp sint și co
cenii. adunați in glugi, no asi
gură tovarășul președinte.

Desigur străduința conducerii 
acestei cooperative pentru asi
gurarea furajelor necesare în 
sectorul zootehnic, (care îsi rea
lizează planul în proporție de 
86 la sută la lapte) nu poate fi 
negată. Pe lingă cantitățile a- 
mintite. C.A.P. Smirdan primeș
te zilnic 10 tone borhot de la Fa
brica de bere din Galați, ceea ce 
constituie, bineînțeles, o hrană 
bună pentru vacile cu lapte. 
S-au luat, totodată, măsuri pen
tru introducerea în siloz a tul
pinilor de floarea-soarelui, s-au 
adus 300 tone paie de soia de la 
IA..S. Tulucești etc. Atîta timp 
însă cît cantități impresionante 
de coceni se află Încă In cimp, 
neînsilozate, nu se poate spune 
că s-a făcut totul. Cu atît mai 
mult cu cit furajele de calitate

(fîn. lucemă) sînt în cantități in
suficiente. Se impun, deci, mă
suri hotărîte. atît aici, cît și la ' 
I.A.S. Smîrdan pentru a se strin
gs cit mai repede de pe cimp 
tot ce poate constitui hrană pen-_ 
tru animale, furaje pentru sec-':

toarele zootehnice. La C.A.P. 
Smîrdan trebuie să se conside
re însilozarea cocenilor o ac
țiune de mare urgentă. $i să se 
acționeze ca atare.

ION CHIRIC

Surpriza... surprinsă de aparatul 
de fotografiat In Slobozia-Moară. 

județul Dîmbovița

PARAGINĂ, CHIAR DE LA
MARGINEA SATULUI

De ia interlocutorul nostru aflăm ci pășu
nile și finețele se întind în tara noastră pe o 
suprafață de 4 460 000 ha. Iată o realitate care 
impune acțiuni concrete ale specialiștilor 
pentru a face posibil ca suprafețele întinse — 
mal ales din zona cu precipitații suficiente și 
cn tradiție in creșterea animalelor — să con
stituie obiectul unor studii șl cercetări pentru 
a pune in valoare posibilitățile naturale de 
care dispune patria noastră în vederea creșterii

producției de masă verde la hectar, a furajării 
animalelor din primăvară pină toamna tirziu 
pe pajiștile naturale. Aflăm că institutul de la 
Brașov colaborează cu 16 stațiuni experimen
tale, cu 5 institute de invățămint superior agro
nomic din țară, iar la Timișoara, Argeș, Vaslui 
și Jucu-Cluj dispune de 4 stațiuni experimen
tale proprii și eă există, o fructuoasă conlucra
re cu încă 5 institute pedologice.

Paragină, chiar de la marginea satu
lui? Reluind ca frază de deschidere 
titlul acestei foto-anchete. o facem 
mai mult pentru a sublinia contrastul 
izbitor intre ceea ce poate să repre
zinte ca imagine bogată de toamnă 
localitatea Slobozia-Moară din județul 
Dîmbovița și ceea ce aveam să desco
perim (cu surprindere), dincolo de ul
timul gard ce delimitează vatra satu
lui de cimp (foto 1). Bazele furajere 
se mai pot, deci. îndestula, cu multe 
căruțe umplute cu vîrf din rezervele 
clmpului încă af>t de a fi folosit. Și 
acest lucru (cu condiția de a fi muncit) 
se recunoaște după aspectele de detaliu 
(foto 2) mai mult sau mai puțin foto
genice ale unor falnice buruieni Încre
menite anacronic în nuanțe Cenușii pe

parcele ce pot fi ușor identificate. Oare 
ce spun gospodarii?

Această ..cosmetică" furioasă nu 
pătează obrazul unui cernoziom mai 
bogat decit o mină de aur?

Suficiente Întrebări, mai puține răs
punsuri veți spune. Același sentiment 
l-am încercat și noi, numai la prima 
impresie, deoarece argumentele (răs
punsurile) le-am găsit chiar în vecină
tatea acestor mări semne de întrebare. 
Nici la o sută de metri pe „raza de ac
țiune" (influență nefastă, desigur) a 
pămintuiui in paragină o „grămăjoară" 
de citeva zeci de tone (cu aproximație 
50) resturi vegetale adunate după -re
coltări. Greu de identificat, decît ur
mele unor ciocălăi de porumb cu grad 
avansat de putrefacție, dominați de

micelii alburii. Ba mai mult, cum pe 
asemenea „resturi" — prețioasă ma
terie primă — se înființează cu mult 
succes ciupercării. numitele nu au in- 
tirziat să apară (foto 3). Curios, dar nu 
ne-am întrebat dacă sint comestibile, 
căci nu erau, oricum, pentru destinația 
Zootehnie. Rămine de Văzut cine va... 
„digera" risipa? Nu trebuie însă omis 
faptul că intenția inițială a fost bună, 
dar aa s-a pierdut la... 25—30 cm. adi
că înălțimea la care s-a „oprit" silozul 
de la capătul tarlalei.

...Ceea ce est» însă cu totul inexpli
cabil rămine cea de-a patra imagine. 
Cum vine că, pămintul e așa cum e. că 
furajele au fost pur și simplu părăsi
te. cei de aici poate mai pot da expli
cații. (De care, sincer, nu prea este

nevoie, preferabile fiind argumentele 
concrete . care le pot oferi din belșug 
păminturile din zoria primă de ferti
litate). Dar că și ditamai utilaje — 
pentru recoltat și transport furaje — 
au fost abandonate lingă un siloz și el 
uitat (foto 4), este ceva ce ne depă
șește înțelegerea. Pare, dacă reluăm 
firul foto-anchetei, o chestiune de ne
înțelegere între cei care răspund in 
comun de soarta recoltei, a pămintu
iui : primăria, mecanizarea, C.A.P.-ul 
de vreme ce lucrările au fost începute, 
dar au fost lăsate baltă.

Foto-anchetă de ȘT DORGOȘAN 
șl V. SIMION

— Care sint activitățile pe 
care Ie desfășurați împreună cu 
acești colaboratori?

— O primă activitate e cea a 
cartării suprafețelor, pentru a 
evidenția adevăratul patrimoniu 
pastoral al României. în al 
doilea rlnd, se pune pro
blema realizării de loturi 
semincere cu sămintă din ca
tegoria biologică-elită produsă 
de Institutul de cercetare și pro
ducție din Brașov, loturi .semin
cere coordonate de cile un cer
cetător din cadrui institutului 
nostru. Numai pentru județul 
Brașov loturile semincere vor 
trebui să cuprindă în final pes
te 2 000 ha (Pină în prezent rea- 
lizîndu-se această activitate pe 
625 ha). în al treilea rind. in ca
drul procesului cercetare-invă- 
țămint-producție, împreună cu 
Institutele agronomice, s-au ela
borat o serie de tehnologii de 
întreținere și exploatare a pa
jiștilor. .

Astfel, o serie de teme fac o- 
biectul unor îndelungi observa
ții și vin in sprijinul activitătiî 
de îmbunătățire a pajiștilor.'îm- 
preună cu Institutul „Nicolae 
Bălcescu" din București — co
lectivul condus de prof. C. 
Bărbulescu, de la disciplina de 
producere și păstrare a furaje
lor — a fost elaborată tema : 
„Sporirea producției pajiștilor 
naturale". Acțiunea, realizată în 
județul Argeș, oferă posibilități 
de punere în valoare a masivu
lui Leaota, asigurind îndrumarea 
de specialitate în activitatea pe 
care o desfășoară in prezent în
treprinderea de pajiști din ju
dețul amintit. Spicuim câteva 
din rezultatele obținute în urma 
tehnologiilor elaborate : posibi
litatea realizării unor producții 
de peste 20—25 tone masă verde 
la hectar, pe o suprafață de pa
jiște de pe care inițial se reali- 
zau între 6—9 tone. Măsurile 
prevăd fertilizarea cu doze de 
azot de 100—150 kg la hectar, 
fosfor — 50—70 kg la ha. potasiu 
— 50 kg la hectar, precum și 
insămînțarea pajiștilor naturale 
cu amestecuri de ierburi adecva
te condițiilor eco-pedologice di
ferențiat pe grupuri de pajiști, 
ca urmare a cercetării, decarta- 
re, bonitere etc.

La peste 2 200—2 400 m alti
tudine, „platforma Bran" a con
stituit obiectul unei alte cerce
tări care a vizat pentru prima 
dată studiul potențialului solu
lui, cunoașterea detaliată a ca
lității pajiștii din punct de 
vedere al valorii zootehnice a 
furajului. valoarea compoziției 
floristice de pe aceste suprafețe 
care se întind pe 14 000 ha, din 
care peste 800 ha sînt acoperite 
cu pajiști. Prin studiul pus la
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Convorbire eu
dr, ing. VAS1LE CARDAȘOL, 
directorul Institutului de cerce
tare si producție pentru cultura 

pajiștilor-Brașov

dispoziția locuitorilor din această 
zonă de institutul bucurestean. 
prin aplicarea amendamentelor, 
a fertilizărilor și înființarea de 
pajiști semănate, s-a ajuns să 
se obțină un spor de 120 kg masă 
verde la un kilogram- de ingră- 
șămint-substanță activă aplicată, 
adică un venit de 1100 lei la 
hectar.

Universitarii clujeni, în afara 
cercetărilor privind tehnologiile 
de îmbunătățire a pajiștilor na
turale, se ocupă de crearea de 
noi soiuri de golomăt (Dactylis 
glomerate). Se află astfel in 
curs de omologare un sol tim
puriu și altul tardiv pentru con
dițiile climaterice din. zonele mai 
secetoase ale Transilvaniei, se 
lucrează acum la ameliorarea și 
crearea a două soiuri de trifoi 
alb, deosebit de valoroase, și a 
soiurilor de trifoi roșu Selecta I 
și Napoca-tetra.

în condițiile actuale, cind se 
pune accent pe calitatea furaju
lui cu scopul de a se obține un 
spor cit mai mare de carne, tri
foiul alb are un rol deosebit 
prin capacitatea sa de a fixa 
azotul atmosferic și cultivarea 
in amestecurile de graminee a 
trifoiului alb este O temă de 
studiu de mare actualitate. Prin 
aceste amestecuri s-a obținut pe 
suprafețe experimentale "sporuri 
de 5—6 kg carne la un kilogram 
azot aplicat, față de suprafața cu 
graminee. unde, la aceeași can
titate de azot consumată, se 
realizau doar 2—3 kg carne.

— Care sint sporurile de car
ne in cadrul unităților de pro
ducție față de ceea ce se obține 
in cercetare?

— Ele se situează, în prezent, 
doar la jumătate.

— Enumerați citeva cauze.
— Aportul cercetării nu este 

cel dorit. Experimentările le-am 
făcut pe loturi mici de animale, 
or unitățile de stat au loturi 
mari. își spun cuvin tul si lipsu
rile celor care nu fac un pășu- 
nat rațional, neținînd seama de 
capacitatea de producție a pajiș
tii : un alt motiv iT constituie 
acela că nu se aplică ingrășă- 
mintele in perioadele optime.

— Ce recomandări se impun ?
— Acolo unde se obțin pro

ducții de peste 20—25 tone masă 
Verde la hectar, este necesară 
tarlalizarea, premisă sigură a 
pășunatului rațional și a unor

Bpornri mari de carne, lapte, 
lină. Devine o necesitate ca pe 
lingă complexele mari de tauri- 
ne să se creeze pajiști semăna- " 
te, așa incit pe o unitate vită 
mare (U.V.M.) să se asigure 0,20 
ha, ceea ce reprezintă 60—80 
mp pășune zilnic pentru fiecare 
U.V.M. în acest sens, colectivul 
institutului e preocupat de 
Crearea unor soiuri cu precoci
tăți diferite, care să permită a- 
sigurarea, pe întreaga perioadă 
de pășunat, cu furaje suficiente, 
de calitate ridicată, cu sistemă de 
fertilizare care să prelungească 
perioada de pășunat.

— Există unele acțiuni pro
prii ale unor consilii populare, 
ca proprietari ai pășunilor, care 
Bă sprijine acțiunile întreprin
derilor de pajiști in gospodări- -! 
rea și exploatarea rațională a 
suprafețelor îmbunătățite in ve
derea obținerii de sporuri da 
carne și lapte?

— Voi da un exemplu din ju
dețul Mureș : crescătorii de ani
male de la ferma Daia a Î.A.S. 
Albești cîntăresc animalele la 
începutul perioadei de pășunat, 
efectuează pe pășunea îmbună
tățită și monta, acordă asistente 
medicală necesară percepind 
pentru animalele din fermele 
luate în acest sistem service o 
taxă de 14 lei. Rezultatul: un 
spor de 450 kg carne la hectar. 
De aceea, am să propun, prin 
intermediul ziarului, extinderea 
acestui procedeu pe care îl de
numim controlul investiției, al 
pășunatului rațional, de către 
întreprinderile județene de pa
jiști.

— Acum e toamnă, animalele 
se mai află pe pășune. Ce ac
țiuni pot fi și trebuie declanșate 
pe aceste suprafețe, avind în 
vedere faptul că in diferite ju
dețe mari suprafețe sînt încă 
acoperite de lăstăriș și mlaștini?

— Islazul comunal este din 
timpuri străvechi o suprafață pe 
care trebuie să muncești fără . 
întrerupere. Programul de cer
cetare prevede realizarea de 20 
tone masă verde la hectar de pe 
pajiștile naturale ; 35 tone la ha 
de pe pajiștile semănate, neiri
gate și 55 tone la ha pe pajiș
tile semănate șl irigate. Acțiu
nile de curățire a suprafețelor 
destinate pășunatului, fertiliza
rea cu gunoi de grajd si chimic 
a terenurilor se cer desfășurate 
cu maximă intensitate în aceas
tă perioadă. în atenția primări
lor trebuie să stea, de asemenea, 
menținerea pe aceleași suprafețe 
a unor singuri beneficiari care 
vor avea tot interesul să organi
zeze mai bine munca.

Interviu consemnat de 
ADINA VLI-LA



Inițiativa României privind Anul 
internațional al tineretului - extrem 

de pozitivă și valoroasă
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Conference room 3 — Sala de conferințe nr. 3 a Națiunilor 
Unite a înfățișat in aceste zile un aspect deosebit, care nu 
putea să nu atragă atenția oricărui privitor : preponderenta 
marcată a delegaților tineri. Un lucru firesc, dacă se tine 
seama de faptul că, timp de peste o săptămină, în atenția 
Comitetului pentru problemele sociale, umanitare și culturale 
al Adunării Generale a O.N.U., care i.și tine dezbaterile in 
această sală, s-a aflat punctul inscris pe agenda actualei se
siuni la inițiativa României privind pregătirea și marcarea 
in 1985 a Anului Internațional al Tineretului. Interesul viu 
stirnit de acesta inițiativă românească s-a reflectat cu priso
sință prin numărul record de delegații — peste 100 — care 
au ținut să-și exprime opiniile, punctele de vedere asupra 
Însemnătății acestei ample acțiuni pentru tînăra generație din 
întreaga lume, asupra recomandărilor cuprinse in Raportul 
Comitetului consultativ al O.N.U. pentru Anul International 
al Tineretului, a cărui președinție o deține reprezentantul 
țării noastre, tovarășul Nicu Ceaușescu, secretar al C.C. al
U.T.C.

Toți cei care au urmărit dez
baterile din Comitetul pentru 
problemele sociale sau Comi
tetul 3, cum este cunoscut, în
deobște, in cercurile O.N.U., 
au remarcat, pe bună dreptate, 
că rar s-a întimplat să se în
trunească o asemenea adeziu
ne in jurul unei inițiative, cum 
a fost cazul cu aceea a țării, 
noastre. S-a dovedit. astfel/ 
încă o dată. în modul cel mai 
concret cu putință, cit de o- 
portună a fost ideea Româ
niei — în continuarea unei 
mai vechi tradiții, dacă se 
poate spune așa, țării noastre 
revenindu-i, cum se știe, me
ritul de a fi inscris pentru 
prima oară în istoria O.N.U. 
un punct pe agenda organiza
ției privind educația umanistă 
a tineretului — de a se pro
clama anul 1985 ca An Inter
național al Tineretului, prilej 
de trecere in revistă a proble
maticii și preocupărilor speci
fice ale tinerei generații de 
pretutindeni, de căutare a 
unor soluții constructive a a- 
cestor probleme.

Largul ecou al inițiativei ro
mânești.. al propunerilor cu
prinse în Programul de mă
suri șl acțiuni, elaborat de Co
mitetul consultativ. s-a vădit și 
din interesul și atenția deose
bite cu care a fost urmărită 
intervenția reprezentantului 
României, tovarășul Nicu 
Ceaușescu, care, abordînd as
pectele de bază ale situației 
actuale a tineretului lumii, in 
contextul problemelor majore 
cu care se confruntă omeni
rea, a subliniat necesitatea a- 
sigurării condițiilor in vederea 
unei participări cit mai active 
a sutelor de milioane de ti
neri de pe întreg globul, la e- 
fortul universal pentru fău
rirea unei societăți mai bune 
și mai drepte. eliberate de 
coșmarul războaielor, de asu
prire și de exploatare. pre- 
zentînd totodată aspecte ca
racteristice ale rolului tinerei 
generații din țara noastră in 
întreaga viață politică și so
cială. de înfăptuire a progra
mului de dezvoltare multilate
rală a patriei, de ridicare a ei 
pe trepte tot mai înalte de ci
vilizație materială și spiri
tuală. Numeroși au fost, de 
altfel, reprezentanții a diverse 
delegații, ca și înalte oficiali
tăți ale O.N.U.. care au ținut 
să omagieze activitatea pre
ședintelui Comitetului consul
tativ al O.N.U., ideile prezen
tate. in numele țării noastre, 
în intervenția din Comitetul 
pentru problemele sociale ale 
Adunării Generale a Națiuni
lor Unite.

Făcîndu-se interpretul unei 
opinii larg împărtășite, dele
gata Indiei, Saroj Khaparade, 
membră a parlamentului țării 
sale, declara in intervenția sa 
din Comitetul social : „Sintem 
fericiți să remarcăm faptul că 
imediat după constituirea sa. 
Comitetul consultativ al O.N.U. 
pentru Anul International al 
Tineretului a și început să 
desfășoare o activitate con
structivă, finind în primăvara 
acestui an o reuniune încheiată

cu succes. în numele delega
ției tării mele aș dori să felicit 
pe membrii Comitetului con
sultativ și mai ales pe dl. Nicu 
Ceaușescu, președintele aces- 
tni comitet, pentru munca ex
celentă pe care au desfășu
rat-o, elaborind- programul de 
măsuri și activități in vederea 
pregătirii și marcării Anului 
Internațional al Tineretului. 
Sintem conștienți de eforturile 
depuse de delegația României 
în legătură cu această chestiu
ne și aș dori să adresez mem-

Corespondență speciala 

din New York pentru 

„Scinteia tineretului"

brilor delegației și președinte
lui Comitetului consultativ 
cele mai calde felicitări".

în același spirit, președintele 
Comitetului pentru problemele 
sociale, umanitare și culturale 
al Adunării Genc.rale a O.N.U;, 
Declan O’Donovan (Irlanda), 
într-o declarație specială pen
tru „Seînteia tineretului" a a- 
rătat : „Consider ca extrem de 
pozitivă și foarte valoroasă 
inițiativa României privind A- 
nul Internațional al Tineretu
lui. Ea se înscrie pe linia ac
tivității atît de constructive pe 
care o desfășoară in viața in
ternațională tara dumneavoas
tră, in sprijinul ideilor de pace, 
prietenie și înțelegere, între 
toate popoarele .și între toți 
oamenii, a preocupărilor sale 
in vederea afirmării tot mai 
puternice a tineretului, cu tot 
ceea ce reprezintă aceasta ca 
speranță pentru viitorul ome
nirii. Am colaborat excelent 
cu delegația română, cu pre
ședintele Comitetului consulta
tiv, dl. Nicu Ceaușescu, și am 
convingerea că oredominarea 
unui asemenea spirit construc
tiv în pregătirea Anului Inter
național al Tineretului, inclu
siv a Programului de la Viena 
va face din marcarea acestui 
an o reușită deplină, pentru

eare va trebui să aducem mul
țumiri in primul rind Româ
niei".

Mohammad Sharif (Nepal),, 
șeful Centrului pentru proble
mele de tineret din cadrul se
cretariatului O.N.U., cu sediul 
la Viena, a exprimat, de ase
menea, într-o convorbire de 
presă, „satisfacția pentru spi
ritul de colaborare care a ca
racterizat atit lucrările Comi
tetului consultativ, cit și dez
baterile actuale din Comitetul 
pentru problemele sociale al 
Națiunilor Unite, spirit in a 
cărui manifestare și amplifi
care delegația României, pre
ședintele Comitetului consul
tativ au jucat un rol sti
mulator de primă impor
tanță Cunosc țara dv., a 
continuat interlocutorul, admir 
realizările ei, grija deosebită 
pe care președintele Româ
niei, dl. Nicolae Ceaușescu, o 
acordă tinerilor și consider că 
experiența României în pro
blemele tinerei generații este 
deosebit de prețioasă pentru 
buna reușită a acțiunii noastre 
comune. Anul Internațional al 
Tineretului, ca și în celelalte 
acțiuni care sper că vor urma".

Ideea continuității eforturi
lor pe linia cooperării inter- 
naționale în domeniul piWble- 
melor tinerei generații, efor
turi care, desigur, nu se pot 
încheia odată cu Anul Inter
național al Tineretului, a fost 
evidențiată in declarațiile pe 
care ni le-a făcut dl. Robert 
Muller (Franța). „Comunitatea 
internațională, a arătat el, 
dispune de programe în pers
pectivă pînă in anul 2000, in 
multiple domenii : sănătate, e- 
ducație, folosirea forței de 
munca, industrie, alimentație. 
De ce să nu avem un aseme
nea program și in domeniul 
tineretului ? Meritul României 
este tocmai de a fi deschis o 
fereastră spre această necesi
tate. Aș spune chiar că pregă
tirea cea mai frumoasă pe care 
o putem face în ce privește a- 
niversarea bimilenarului erei 
noastre o constituie tocmai e- 
laborarea unui program multi
lateral și realist privind roiul 
și locul in lumea noastră a ti
neretului, speranța de mai 
bine a omenirii. Cind s-a săr
bătorit primul mileniu a! erei 
noastre s-a crezut că după a- 
ceea va veni sfirșitul lumii și 
atunci oamenii au ridicat ca
tedrale, lăcașuri de rugăciuni. 
Noi nu credem in sfirșitul 
lumii și edificiul pe care vrem 
să-1 ridicăm este unul al păcii, 
bunăstării și înțelegerii între 
națiuni. Iar piatra de temelie 
a unui asemenea edificiu tre
buie să o pună tineretul. In 
aceasta constă in ultima in
stanță, după părerea mea, în
semnătatea inițiativei Româ
niei și nu putem fi decit de 
acord cu programul propus de 
Comitetul consultativ, ca o e- 
tapă importantă spre acest țel".

Din relatările de la Națiuni
le Unite cititorii au putut lua 
cunoștință și de alte mărturii, 
aprecieri, declarații, in legă
tură eu semnificația acțiunii 
românești privind tineretul. 
Ele vin. astfel, să confirme, o 
dată în plus, justețea concep
ției țării noastre, a președinte
lui Nicolae Ceaușescu. referi
toare la rolul tineretului în 
viața contemporană, să vali
deze teza potrivit căreia tine
retul reprezintă o forță uriașă 
a! progresului si păcii. Fără în
doială marcarea Anului Inter
național al Tineretului. sub 
întreita și generoasa deviză 
„Participare, dezvoltare, pace", 
este menită să contribuie in 
mod însemnat la valorificarea 
în tot mai mare măsură a a- 
cestei forțe.

ROMULUS CĂPLESCU 
Națiunile Unite

Dezarmarea - problema cea mai acută Pretoria amenință
ATENA

V;

și mai urgentă a vremurilor noastre
Corintul reprezentantului permanent al României la O.N.U.

NAȚIUNILE UNITE 22 (Agerpres) — Corespondență de 1» 
Romulus Căplescu : Comitetul pentru problemele politice și de 
securitate al Adunării Generale a O.N.U. continuă să examineze 
diferitele aspecte legate de problema cea mai acută și mai 
gentă a vremurilor noastre, cea a dezarmării.

Luind cuvintul. reprezentan
tul permanent al tării noastre 
la Națiunile Unite, ambasadorul 
Teodor Marinescu, 
poziția principială, 
a României, a 
Nicolae Ceaușescu 
perativele trecerii 
negocieri efective de dezarmare 
și. în primul rind, de dezarmare 
nucleara, dacă se dorește cu a- 
devărat ca pacea să fie apărată, 
ca în lume să prevaleze stabili
tatea și încrederea.

Comunitatea internațională — 
a arătat, în continuare, repre
zentantul tării noastre — este pe 
bună dreptate dezamăgită de 
sterilitatea negocierilor desfă
șurate în ultimii ani în pro
blemele , dezarmării, soldate cu 
adoptarea de rezoluții, rapoarte 
și recomandări. în timp ce cursa 
înarmărilor, departe de a se în
cetini, a primit noi si puternice 
impulsuri.

în continuare au fost prezen
tate apoi considerentele Româ
niei în legătură cu acțiunile ce 
trebuie întreprinse pentru a se 
asigura reușita sesiunii speciale. 
In primul rînd — s-a relevat — 
este necesar ca statele și, îndeo
sebi, statele cel mai puternic 
înarmate sa nu întreprindă nici 
o măsură pe linia creșterii în
armărilor sau in alte domenii 
de natură să înrăutățească și 
mai mult situația internațională, 
în al doilea rind. organismele 
deliberative si de negocieri din 
sistemul O.N.U. — cu deosebire 
Comitetul pentru dezarmare de 
la Geneva, căruia îi revine, în
tre altele, sarcina de a elabora 
programul global de dezarmare 
— si Comisia pentru dezarmare 
trebuie să-și intensifice lucrările 
pentru a ajunge la rezultate 
concrete si la rapoarte de sub
stanță, care să fie examinate si 
aprobate la sesiunea specială, 
în al treilea rînd. Comitetul 
de. pregătire a sesiunii speciale, 
care a adoptat ordinea de zi 
provizorie și a convenit asupra 
majorității problemelor organi
zatorice. trebuie să-și concre
tizeze atenția, la viitoarea sa 
reuniune, asupra problemelor de 
substanță.

Vorbitorul s-a oprit. în conti
nuare. pe larg asupra concep
ției țării noastre cu privire la 
prioritatea absolută ce revine 
dezarmării nucleare. Pericolele 
pe care Ie generează armele nu
cleare — a spus reprezentantul 
român — sint astăzi și mai mari 
în lumina dezvoltării cantitative 
și calitative a arsenalelor, ca și 
a apariției de teorii strategice 
care tind sâ acrediteze ideea de 
neeonceput că un război nuclear 
limitat este posibil.

Arătînd că tara noastră 
Biderâ întemeiată si justă 
punerea Uniunii Sovietice 
fi declarați criminali cei 
vor recurge primii la arma ato
mică. ambasadorul român a sub
liniat că. paralel cu prioritatea 
absolută acordată dezarmării 
nucleare. România sprijină, de 
asemenea, adoptarea de măsuri 
vizind interzicerea armelor chi
mice. radiologice. ca și a altor 
arme și sisteme de arme de dis
trugere în masă

Reprezentantul permanent al 
tării noastre a înfățișat apoi 
considerentele în baza cărora 
România a propus înscrierea pe 
ordinea de zi a Ultimelor se
siuni ale Adunării Generale, in
clusiv cea actuală, a punctului 
privitor Ia reducerea bugetelor 
militare. Relevînd că dimensiu-
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Noi acțiuni de protest 
împotriva cursei înarmărilor

PE SCURT

TOKIO 22 (Agerpres). — Sute 
de mii de oameni din întreaga 
Japonie au participat miercuri 
la demonstrații de protest împo
triva cursei înarmărilor și a pe
ricolului de război. Demonstran
ții au condamnat desfășurarea 
de arme nucleare in Japonia. De 
asemenea, ei au cerut să fie des
ființate bazele militare străine 
de pe pămintul japonez și abro
gat tratatul de securitate japo- 
no-american.

Pe de altă parte, Partidul 
Socialist din Japonia a organizat, 
împreună cu trei uniuni sindi
cale, mitinguri avînd ca teme 
centrale dezarmarea, eliminarea 
armamentului nuclear și lupta 
pentru pace — informează a- 
genția Taniug.

VIENA 22 (Agerpres), — So
cialiștii din capitala Austriei 
sprijină mișcarea pentru pace de
clanșată în țările vest-europene 
în favoarea destinderii și dezar
mării — se spune într-o declara
ție a organizației din Viena a 
Partidului Socialist din Austria. 
Documentul salută faptul 'că la 
aceste marșuri ale păcii ia parte 
activă tineretul, care nu dorește 
să devină a treia generație a 
acestui secol victimă a grozăvi
ilor războiului.

Declarația subliniază necesita
tea reluării procesului de destin
dere și a tratativelor privind în
cetarea cursei înarmărilor și se 
pronunță pentru adoptarea de 
măsuri concrete de dezarmare.

Dificultăți economice 
occidentale

• LA ATENA au început joi 
convorbiri între premierul 
Greciei. Andreas Papandreu, și 
președintele Ciprului, Spyros 
Kyprianou, Principalul subiect 
al acestui dialog îl constituie 
problema cipriotă
DESCHIDEREA REUNIUNII 

DE LA CANCUN
Joi s-au deschis la Cancun, în 

Mexic, lucrările Reuniunii in
ternaționale pentru cooperare și 
dezvoltare, la care iau parte 
șefi de stat, de guvern, miniștri 
de externe din 22 de țări — in
dustrializate și în cut's de dez
voltare. Participanții abordează 
o 'Serie de aspecte ale reiațiilbr 
economice internaționale în ve
derea facilitării unui acord pri
vind desfășurarea de negocieri 
globale Nord-Sud In cadrul 
O.N.U.

CONVORBIRI 
AMERICANO-CHINEZE

Președintele S.U.A., Ronald 
Reagan, și premierul Consiliu
lui de Stat al R.P. Chineze, 
Zhao Ziyang, s-au întilnrt cu 
prilejul participării la reuniu

nea internațională asupra co
operării și dezvoltării de la 
Cancun. După cum informează 
agenția China Nouă, cu acest 
prilej au fost abordate proble
me privind relațiile bilaterale și 
situația internațională actuală. 
Potrivit aceleiași surse, in acest 
cadru a fost adresată invitația 
reciprocă de a fi efectuate vi
zite în S.U.A. și R.P. Chineză, 
acceptată de ambele părți.

PARIS : PRIMELE 
NAȚIONALIZĂRI

După îndelungate dezbateri, 
Adunarea Națională Franceză a 
aprobat, cu 333 de voturi pentru 
și 197 împotrivă, naționalizarea 
principalelor două companii 
franceze — „Suez" și „Paribas".

• ÎN MOZAMBÎC a fost 
promulgată o nouă lege, care 
reglementează o serie de aspec
te legate de explorările petroli
ere și activitatea companiilor 
străine în acest domeniu. Legea 
prevede înființarea unei com
panii de stat — „întreprinderea 
națională de hidrocarburi a 
Mozambicului" — singura fir

BRUXELLES 22 (Agerpres). - 
Numărul șomerilor, în țările 
membre ale C.E.E. a ajuns la 9,4 
milioane, ceea ce reprezintă 8,5 
la sută din populația activă din 
aceste state, relevă statisticile 
Comisiei vest-europene publica
te la Bruxelles. Trei țări au cu
noscut o puternică creștere a 
șomajului, superioară cifrei de 
10 la sută. Este vorba de Irlanda 
(10,4 la sută), Marea Britanie 
(11,5 la sută) și Belgia (12,5 ia 
sută).

în prezent, dintre țările mem
bre ale C.E.E., cel mai mare nu
măr de șomeri se află în Marea 
Britanie cu 2 998 000, urmată în 
ordine de Italia (1 985 000). Fran
ța (1 912 000), R.F.G. (1256 000), 
Belgia (519 000), Olanda (413 000), 
Danemarca, Irlanda și Luxem
burg.

WASHINGTON 22 (Agerpres). 
— Economia S.U.A. se află din 
nou, pentru a doua oară într-un 
an și jumătate, în recesiune, re
levă statisticile publicate la 
Washington. Potrivit practicii

americane, economia este consi
derată in recesiune dacă pro
dusul național brut ' înregis
trează o rată negativă de creș
tere in două trimestre consecu
tive. Cifrele publicate de Minis
terul Comerțului relevă că pro
dusul național brut al S.U.A. a 
scăzut, în trimestrul al treilea al 
anului în curs, în termeni reali, 
intr-un ritm corespunzînd unei 
rate anuale de 0,6 la sută, după 
ce în trimestrul anterior se re
dusese cu 1,6 la sută.

Agențiile de presă citează 
declarațiile unor cunoscuți eco
nomiști americani care aprecia
ză că recesiunea este în mare 
măsură o consecință directă a 
politicii de restricții monetare și 
control financiar stricte, mate
rializată, între altele, in ratele 
bancare exagerat de înalte. Tot
odată, se apreciază că tendința 
de scădere a produsului național 
brut și, implicit, de persistență 
a recesiunii, va continua și în ul
timul trimestru al anului in curs, 
iar rata șomajului va fi în creș
tere.

Expoziție Picasso
tn perioada 25 octombrie 1981 — 24 ia

nuarie 1982 Galeria națională de artă din 
Washington organizează, cu prilejul cen
tenarului nașterii lui Picasso, o expoziție 
axată în special pe desenele și gravurile 
realizate de marele pictor în perioada ani
lor 1904—1968.

*

i
*

*

*

Primul film 
în Zimbabwe

Salisbury a avut loc premiera prî-La . . .
mului film artistic realizat de Republica 
Zimbabwe, intitulat „Iarba cintă", după 
romanul cu aceiași nume al scriitoarei 
Doris Lessing. Este povestea unei tinere 
femei albe, Mary Turner, căzută victimă 
unei societăți dominate de legislația ra
sistă. Filmul a fost început în Zambia, in 
perioada cind in Zimbabwe se desfășura 
lupta de eliberare. Regizorul, Michael 
Ribern este originar din Zimbabwe, iar 
prima sa realizare artistică — „începutul 
sfirșitului Rhodesiei" — deține S premii

nile atinse de cheltuielile 
litare reprezintă o povară 
nesuportat pentru toate popoa
rele, un obstacol major în calea 
progresului economic si social, 
vorbitorul a stăruit asupra în
semnătății pe care ar avea-o a- 
doptarea la actuala sesiune a 
unui acord prevăzînd înghe
țarea cheltuielilor militare la 
nivelul anului 1981 și s-a refe
rit la documentul de lucru pre
zentat în comun de delegațiile 
României și Suediei asupra prin
cipiilor care să guverneze re
ducerea bugetelor militare.

A fost prezentată. în conti
nuare. poziția României în le
gătură cu problema securității 
și cooperării în Europa, conti
nentul unde s-au acumulat cele 
mai puternice arsenale, clasice 
și nucleare, și s-a subliniat cît 
de important ar fi ca Adunarea 
Generală să se pronunțe împo
triva amplasării și dezvoltării 
de noi rachete nucleare cu rază 
medie de acțiune în Europa, 
pentru inițierea cit mai curind 
posibil de negocieri concrete 
care să ducă la eliminarea aces
tor rachete, în general a tuturor 
armelor nucleare, din zona noas
tră geografică. încheierea cu 
rezultate pozitive a reuniunii de 
la Madrid și in primul rind a- 
doptarea unei hotărîri cu privire 
la convocarea unei conferințe 
consacrate întăririi încrederii și 
dezarmării în Europa ar avea e- 
fecte poztive asupra întregului 
climat politic mondial.

JOHANNESBURG 22 (A- 
gerpres). — Regimul minori
tar rasist de la Pretoria plâ- 
nuiește noi acțiuni agresive 
împotriva statelor africane 
independente vecine. în spe
cial împotriva Mozambicului, 
Zimbabwe- și Zambiei. După 
cum relatează ziarul „Rând 
Daily Mail" din Johannes
burg. ministrul sud-african al 
apărării, generalul Magnus 
Malan, a declarat recent că 
„este plauzibilă deschiderea 
unui al doilea front in nordul
R. S.A.".

După cum se știe, în pre
zent, regimul rasist sud-afri
can duce un război nedeclarat 
împotriva Republicii Popu
lare Angola, folosind ea bază 
de lansare a atacurilor sale 
teritoriul Namibiei, ocupat 
ilegal. Problema deschiderii 
nnui ^al doilea front" a mai 
făcut obiectul unei declarații 
a ministrului apărării in 
parlament cu prilejul dezba
terilor pe marginea bugetului 
militar al R.S.A.

Prin declarațiile agresive și 
acțiunile sale dc provocare, 
regimul minoritar rasist vi
zează de fapt intimidarea sta
telor africane independente 
care sprijină mișcările de eli
berare națională din sudul 
continentului, în special
S. W.A.P.O. — conducătorul 
luptei armate de eliberare a 
Namibiei — precum și desta
bilizarea situației din aceste 
țări independente.

FRANȚA. Aspect de la o demonstrație a populației 
împotriva șomajului

Austria îl omagiază pe George Enescu
VIENA 22 (Agerpres). — Ani

versarea centenarului nașterii lui 
George Enescu este marcată m 
Austria prin manifestări de am
ploare, consacrate evocării vieții 
și operei marelui muzician 
român.

în organizarea Societății aus
triece de muzica, cu concursul 
Asociației „Unirea" — Prietenii

României în Austria și al Aso
ciației de prietenie Austria- 
Romania, ia Viena a avut loc o 
adunare festivă.

Ambasadorul Octavian Groza 
și președintele Societății austrie
ce pentru muzică, prof. dr. 
Harald Goertz, au vorbit despre 
semnificația aniversării enescie- 
ne. Muzicologul Viorel Cosma, 
profesor la Conservatorul din 
București, a conferențiat despre 
viața și opera lui George Enescu, 
iar profesorul vienez Thomas 
Christian David a evocat legă-

Schimb de mesaje de prietenie 
între tovarășul Nicolae Ceaușescu 
și premierul grec Andreas Papandreu

ATENA 22. — Trimisul Ager
pres, Ștefan Nicolae, transmite : 
Un schimb de mesaje de priete
nie între tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socia
liste România, și Andreas Pa
pandreu, primul ministru al 
Greciei, președintele Partidului 
Mișcarea Socialistă Panelenă 
(P.A.S.O.K.), a avut loc joi la 
Atena.

Schimbul de mesaje a fost 
prilejuit de primirea de către 
premierul elen a ambasadorului 
țării noastre Ia Atena, Ion Brad.

Din partea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu au fost transmise pre
mierului grec sincere felicitări 
cu prilejul victoriei în alegerile 
de la 18 octombrie și al numirii 
sale îț) funcția de premier, pre
cum și urări de sănătate și fe
ricire personală, de prosperitate 
și pace poporului elen.

ta rindul său, premierul grec 
a rugat să se transmită tovară
șului Nicolae Ceaușescu sincere 
mulțumiri pentru mesajul de

MADRID

felicitări și urări de sănătate și 
fericire personală, de prosperi
tate și bunăstare poporului ro
mân prieten. Premierul grec a 
relevat cu acest prilej persona
litatea proeminentă a șefului 
statului român, care își aduce 
o contribuție hotărîtoare la 
cauza păcii și înțelegerii inter
naționale.

Andreas Papandreu a subli
niat că, așa cum se știe, îl con
sideră pe președintele Ceaușescu 
„nu numai un mare conducător 
al României, un om politic 
proeminent al Balcanilor și Eu
ropei, ci și o personalitate mon
dială de prim rang". De aseme
nea, l-a asigurat pe președinte
le României că va face totul 
pentru dezvoltarea relațiilor de 
prietenie dintre cele două țări, 
pentru pacea și securitatea în 
regiunea noastră, în Europa ți 
în întreaga’ lume, exprimîndu-și 
dorința continuării dialogului 
fructuos început anul acesta la 
București.

Reprezentantul P.C.R. la Congresul
P.S.M.S. primit de Felipe Gonzales

MADRID- 22 (Agerpres). — 
Felipe Gonzalez, secretar gene
ral al Partidului Socialist Munci
toresc Spaniol, l-a primit pe to
varășul Ion Stoian, membru su
pleant al Comitetului Politic 
Executiv al C.C. al P.C.R., prim- 
secretar al Comitetului județean 
de partid Constanța, care repre
zintă Partidul Comunist Român 
la lucrările celui de-al 29-lea 
Congres al P.S.M.S.

Din partea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, s-au 
transmis cu acest prilej tovară
șului Felipe Gonzalez un salut 
cordial și cele mai bune urări 
de sănătate personală și succes 
în activitatea sa. De asemenea, 
a fost adresată urarea de deplin 
succes Congresului al 29-lea al

P.S.M.S., de prosperitate pentru 
poporul spaniol prieten.

Mulțumind, secretarul general 
al P.S.M.S. a rugat să se 
transmită tovarășului Nicolae 
Ceaușescu un salut călduros și 
sentimentele sale de prietenie și 
admirație pentru activitatea des
fășurată de secretarul general al 
P.C.R., subliniind că își amin
tește cu plăcere de convorbirile 
avute la București și Madrid.

Cu prilejul întrevederii, s-a 
exprimat dorința ambelor părți 
de a se extinde in continuare 
raporturile și colaborarea dintre 
Partidul Comunist Român șl 
Partidul Socialist Muncitoresc 
Spaniol în interesul celor două 
țări și popoare, al cauzei păcii 
și înțelegerii internaționale.

cuvinte spuse din inima:
AM STUDIAT IN ROMÂNIA

Valoros îndemn pentru participarea 
la dezvoltarea economico-socială
Cu prilejul unei recente întîlnirl eu studenți din diferite 

state ale lumii care-și continuă studiile în țara noastră, am 
avut prilejul să consemnăm opiniile, sentimentele, impresiile 
lor despre România. Această întilnire a fost folosită de ti-* 
nerii cu care am discutat pentru a ne împărtăși idealurile 
lor de viață, precum și dorința dc a participa, odată întorși 
acasă, la opera de dezvoltare din patria lor.

mă căreia 1 se vor acorda con
cesiuni de prospectare și pro
ducție.

STARE DE URGENȚA 
ÎN COSTA RICA

Președintele Republicii Costa 
Rica, Rodrigo Carazo, a anun
țat că in țară a fost decretată 
starea de urgență, datorită cri
zei monetare interne — infor
mează agenția EFE.
REZULTATELE DEFINITIVE 

ALE ALEGERILOR
DIN GRECIA

La Atena au fost publicate 
joi rezultatele definitive ale 
alegerilor parlamentare organi
zate duminică in Grecia. 
Potrivit datelor oficiale, in 
baza voturilor exprimate în 
favoarea sa, partidul Mișcarea 
Socialistă Panelenâ (PASOK) 
va dispune in parlamentul țării, 
de 172 de mandate din cele 300. 
Fostul partid de guvernămînt — 
Noua Democrație — are 115 de- 
putați, iar Partidul Comunist 
din Grecia va avea în forul le
gislativ suprem 13 deputați.

turtle marelui compostor român 
cy Viena. în continuare, mezzo- 
soprana Christa Zottl, de lă Ope
ra de stat din Viena, acompania
tă la pian de Georg Kopelent, a 
interpretat lieduri enesciene.

A fost prezentat, de asemenea, 
In premieră europeană, filmul 
„Dimensiuni enesciene". dedicat 
Centenarului Enescu, realizat de 
regizorul Paul Orza de Ia Stu
dioul „Alexandru Sahia" din 
București, care s-a bucurat de 
un deosebit succes.

Manifestări conascrate marelui 
muzician român vor mai fi or
ganizate de Academia de muzică 
din Graz și de Societatea pentru 
teatre muzicale din Viena.

» MINISTRUL INFORMAȚIEI 
și culturii al Algeriei, Boualem 
Bessaieh, a primit pe directo
rul general al Radioteleviziunii 
Române. Hie Rădulescu, cu pri
lejul vizitei pe care o efectu
ează în Algeria. Au fost abor
date probleme privind dezvol
tarea colaborării dintre radio- 
televiziunile din cele două țări, 
adincirea cooperării in domeniul 
informației, al artei și culturii.

obținute la diferite festivaluri internațio
nale. Întors in Zimbabwe, după 16 ani de 
emigrație, Michael Ribern susține 
tenționează să realizeze noi filme 
sa, contribuind, astfel, la crearea 
unei cinematografii naționale.

Pe Everest...

ci in- 
in fara 
bazelor

Doi membri ai unei expediții americane 
■ Christopher Kopczynski si Sundere —

de tocite
su reușit să atingă joi cel mai înalt virf 
muntos din lume, Everest, de 8 848 metri.

Mhnbrii expediției, condusă de John 
West, au început escaladarea la jumătatea 
lunii august. Potrivit declarației conducă
torului grupului de alpiniști, pe parcursul 
ascensiunii au fost efectuate o serie de 
teste la mare altitudine, ale căror rezultate 
vor putea fi folosite pentru tratarea per-

soanelor suferinde de boli de inimă șl de 
ins eficiență respiratorie.

„Fram“ sub protecție
Zoologul danez Erik Barn a anunțat că 

măsurile de protecție a ursului alb, adop
tate, incepînd din 1973, au fost eficiente, 
în cursul expediției pe care a efectuat-o 
în arhipelagul Spitsbergen și pe ghețarii 
plutitori din estul Groenlandei, el a con
statat că numărul urșilor albi s-a dublat 
in zonă, in ultimii 8 ani. El a specificat 
că numai pe Spitsbergen trăiesc peste 
2 000 de exemplare de urși albi.

' Scrisori regăsite
Un număr de 19 scrisori redactate de 

Napoleon între anii 1806 și 1815. care fu
seseră sustrase. la mijlocul deceniului tre
cut, dintr-un muzeu militar francez, au 
fost recuperate in S.U.A. — a anunțat un 
purtător de cuvînt al FBI. Se precizează 
că aceste documente, apreciate a fi de o 
importanță istorică deosebită, vor fi re- 
turnate muzeului francez.
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• ZAN CHARLES-ET. 
din Volta Superioară, stu
dent in anul V la Institutul 
agronomic „Nicolae Bălces- 
eu" din București :

„Sint în ultimul an de 
facultate; Au trecut patru 
ani de muncă rodnică pen
tru mine. M-am străduit 
să-mi însușesc cît mai bine 
cunoștințele predate de pro
fesorii mei. învățînd cot la 
cot, am legat strînse prie
tenii cu colegii de facultate. 
Dealtfel, am constatat că 
România are un tineret mi
nunat, deosebit de harnic și 
hotărit să-și aducă din plin 
contribuția la dezvoltarea 
patriei lor socialiste. Atmos
fera de lucru intens impri
mată de colegii de facultate 
m-a stimulat foarte mult in 
activitatea de pregătire. In 
toți acești ani de studii, pe 
lingă cunoștințe teoretice 
mi-am însușit și o solidă 
pregătire practică. Am reu
șit acest lucru, deoarece în 
învățămintul din România 
se pune un accent deosebit 
atît pe aspectul teoretic, cît 
și pe cel practic. în felul 
acesta inginerii agronomi 
formați în România pot cu 
ușurință să găsească soluți
ile cele mai adecvate, pe 
teren, pentru a rezolva mul
tiplele probleme pe care le 
ridică agricultura. Pregăti
rea practică făcută în Româ
nia îmi va fi de mare folos 
la întoarcerea acasă. Ea mă 
va ajuta să particip cu deo
sebită eficiență la eforturile 
pe care le depunem pentru 
a dezvolta și moderniza 
agricultura. Aștept cu ne
răbdare întoarcerea în Volta 
Superioară, deoarece acolo 
se desfășoară, la ora actuală, 
o activitate susținută pentru 
a se asigura îndeplinirea cît 
mai optimă a planurilor de 
dezvoltare a acestei țări. 
Exprimîndu-mi această do
rință de revenire grabnică 
acasă nu înseamnă că nu-mi 
va fi dor de România, de 
prietenii mei din această 
țară în care pot să spun că 
m-am format ca om. Aș 
dori să continui să-mi 
perfecționez pregătirea pro
fesională tot în România. 
De pe acum mă gîndesc la 
înscrierea la doctorat în țara 
dumneavoastră".
• MAHAMANE BABY, 

din Mali, student in anul 
IU al Facultății <ie drept din 
cadrul Universității din Bu
curești :

„Avînd in vedere că stu
diez dreptul și că mă atrage 
în mod deosebit dreptul in
ternațional, cred că nu vă 
va mira faptul că doresc să vă

vorbesc despre politica ex
ternă a României. Ea a pro
dus o puternică impresie 
asupra mea, deoarece expri
mă voința unui întreg popor, 
a poporului român, de ■ 
trăi in pace, înțelegere cu 
celelalte popoare ale lumii. 
Președintele Nicolae 
Ceaușescu a dat cu hotărîre 
glas dorinței poporului român 
de a stabili relații de priete
nie cu popoarele africane. A- 
cest lucru a devenit o realita
te în prezent. Vizitele pe care 
șeful statului român le-a 
făcut în Africa, precum și 
cele ale șefilor de stat afri
cani în România au pus 
baze temeinice pentru reali
zarea acestei prietenii. O 
dovadă concludentă a trăi- 
niciei acestor relații de prie
tenie o reprezintă marele 
număr de tineri africani 
care învață în România. Ei 
urmează să devină cadre de 
nădejde în țările lor, care 
sint, in prezent, angajate in 
bătălia dezvoltării. Este o 
luptă energică pe care sta
tele africane, țări în curs de 
dezvoltare, o desfășoară pen
tru a reduce cit mai mult șl 
cît mai repede cu putință 
decalajul economic care ie 
6epară de țările dezvoltate. 
România s-a pronunțat în
totdeauna pentru eliminarea 
acestor decalaje, pentru in
staurarea unei noi ordini 
economice în lume. Totoda
tă, țara dumneavoastră a 
militat cu consecvență pen
tru zdrobirea definitivă a 
jugului colonial, a aparthei
dului in Africa, pe întregul 
glob. Prin sprijinul pe care 
l-a acordat, ea și-a adus 
contribuția de seamă la ob
ținerea independenței de 
către o serie de popoare 
africane. România constituie 
o pildă pentru popoarele 
africane prin însăși activita
tea intensă pe care o desfă
șoară pentru dezvoltarea sa 
economico-socială, prin ac
centul pe care-1 pune pe 
utilizarea propriilor sale for
te in lupta necontenită pe 
care o duce pentru progres, 
în încheiere aș vrea să sub
liniez impresia puternică pe 
care mi-a produs-o hărnicia 
poporului român, implicarea 
cu o responsabilitate rară a 
tineretului la înfăptuirea 
unor obiective economice 
din cele mai complexe. 
Aceasta reprezintă un valo
ros îndemn peiîtru tinerii 
africani pare studiază în 
România de a proceda Ia fel 
în țările lor de origină".

Opinii consemnate de 
TUDOR PRELIPCEANU

REDACȚIA Șl ADMINISTRAȚIA; București. Piața Sctnteil, Tel. 17 60 10, 17 60 20. Abonamentele se fac la oficiile poștale șl difuzorii <lln întreprinderi șl instituții — Tiparul: Combinatul Poligrafic „Casa Sclnteii*. 
Cititorii din străinătate te pot abona adresindu-oe la U.EXIM — departamentul export-import presă P.O. Box 136—137, telex 11226 București, str. 13 Decembrie nr. 3.


